
معاون پارلمانی رئیس جمهوری: 

 سوال از رییس جمهوری 
کار مجلس  در دستور 

نیست
     معــاون پارلمانــی رئیــس جمهــوری 
ح ســوال از رییــس جمهوری  احتمــال طــر
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کو در تهران« در سازمان های بین المللی؛ تلاش آذربایجان برای »محکوم کردن حمله به سفارت با

علی اف دست بردار نیست
حــاوی  اســنادی  ژانویــه   ۲۷ در  کــه  کــرد  اعــام  آذربایجــان  خارجــه  وزارت     
درخواســت هایی بــرای محکومیــت بین المللــی حملــه تروریســتی بــه ســفارت 
جمهــوری آذربایجــان در جمهــوری اســامی ایــران، شناســایی و مجــازات ســریع 

سازمان دهندگان و عامان این اقدام تروریستی و همچنین تحقق تعهدات ناشی 
از کنوانســیون ویــن در مــورد روابــط دیپلماتیــک، بــرای تصویــب بــه ســازمان ها و 

  || صفحه  صفحه 22  پلتفرم های بین المللی مربوطه ارائه شد...

گار« از اتفاق جدید در اجرای طرح یارانه آرد و نان گزارش »روز

مردم نظارت می کنندمردم نظارت می کنند
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ویترین  پیشنهادیویترین  پیشنهاد

طلب 10 میلیارد دلاری 
ایران از عراق 

4
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درست نیست
3

 چین به ایران 
پشت کرده است؟

2

معرکه گیری کارتخوان ها 
در مطب پزشکان

7

یادداشتویترین  پیشنهاد

یک بام و دوهوای واشنگتن
   جلال خوش چهره

 کارشناس مسائل سیاسی
امریکاییــان بــا دســت پس 
می زنند، با پا پیش می کشند. 
آنان از سویی در حال مدیریت 
اجماع گسترده ای هستند که 
اکنــون علیه تهران شــکل داده اند. از ســوی دیگر، 
همچنان بر بازگشــت به گفت  وگوهای تعلیق شــده 

اصرار دارند...

تعهد حلقه مفقوده  ازدواج سفید 
  امیرمهدی یوسفی ، روان شناس بالینی 

ازدواج ســفید برای فرهنگ غرب است. فرهنگ جوامع 
غربی با فرهنگ جامعه ایران متفاوت اســت. همچنین 
بنیان خانواده در جوامع غربی به شکل بنیا ن های جامعه 
سنتی ایران نیست. زمانی که در ازدواج این بنیان ها نباشد 
روابــط خــارج از چهارچوب قرار می گیرد و در فرهنگ ما 

جایگاهی ندارد و پذیرفته نمی شود...

یادداشت

| صفحه 2 را بخوانید 

| صفحه 7 را بخوانید 

در گفت و گو  با کارشناس خودرو در مورد ضرر 
ح شد؛ شورای رقابت به بازار مطر

 آزموده را آزمودن خطاست
  فاطمه جوادی/  گروه  اقتصادی  

حسن کریمی  سنجری، کارشناس بازار خودرو درخصوص 
ارزیابی وضعیت بازار خودرو تا آخر ســال گفت: بعضی 
از متغیرهــای مرتبط با قیمت قابل تشــخیص و برخی 
غیرقابل تشــخیص هستند؛ بخشــی از این متغیرهای 
اقتصادی تحت تاثیر اتفاقات سیاســی و بخشــی دیگر 

مسائل اقتصادی رقم می خورد...

گفت وگو

| صفحه 3 را بخوانید 

گهی برگزاری مزایده فروش  گهی برگزاری مزایده فروش  آ  آ
مجموعه ساختمانهای مجموعه ساختمانهای 6464 دستگاه طبق وضعیت موجود  دستگاه طبق وضعیت موجود 

فرآیند شماره فرآیند شماره 3232/ج//ج/401401

شرکت آب منطقه ای کرمان

ج در  کرمان درنظر دارد برگزاری مزایده فروش مجموعه ساختمانهای 64 دستگاه طبق وضعیت موجود و با جزئیات مندر شرکت آب منطقه ای 
گیری از سامانه تدارکات الکترونیکی )setadiran.ir ( و با شماره فرآیند 32/ج/401 بصورت الکترونیکی به فروش برساند . اسناد مزایده را با بهره 

مهلت دریافت اسناد مزایده : 1401/11/20 ساعت 10زمان انتشار در سایت : 1401/11/16

 آخرین مهلت ارسال پیشنهاد قیمت : 1401/11/30ساعت 10تاریخ بازدید: 1401/11/17الی 1401/11/26

گشایی: 1401/11/30ساعت 10:15  زمان اعلام برنده:  1401/11/30 ساعت 12زمان باز
ضمناً رعایت موارد ذیل الزامی میباشد:

1- برگــزاری مزایــده صرفــاً از طریــق ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت مــی باشــد و کلیــه مراحــل فرآینــد مزایــده شــامل خریــد و دریافــت اســناد 
مزایــده ، پرداخــت تضمیــن شــرکت در مزایــده )ودیعــه(، ارســال پیشــنهاد قیمــت، بازگشــایی پــاکات، اعــام بــه برنــده، واریــز وجــه مزایــده و تحویــل 

کالا در بســتر ســامانه از ایــن طریــق امــکان پذیــر مــی باشــد.
2- پیشنهاد می گردد قبل از ارائه پیشنهاد از محل موضوع مزایده بازدید بعمل آورید .

3- عاقمنــدان بــه شــرکت در مزایــده مــی بایســت جهــت ثبــت نــام و دریافــت گواهــی الکترونیکــی )توکــن ( بــا شــماره هــای ذیــل تمــاس حاصــل 
ــد . فرمائی

مرکز پشتیبانی و راهبری سامانه : 021-41934 
اطاعات تماس دفتر ثبت نام سایر استانها، در سایت سامانه )www. setadiran.ir ( بخش  ثبت نام /پروفایل مزایده گر   موجود است.

 نوبت دوم

گهی:  1449680 آ شناسه 

گهی مناقصه عمومی )14011401--3333(( گهی مناقصه عمومی )آ آ

شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه

 نوبت دوم

شــرکت آب و فاضــاب اســتان کرمانشــاه درنظــر دارد پــروژه هــای آبرســانی خــود را طبــق جــدول زیــر ازطریــق مناقصــه عمومــی 
ــد بــرای اخــذ اســناد  ــان مــی توانن ــذا متقاضی توســط اشــخاص حقیقــی و حقوقــی تعییــن صاحیــت شــده بــه اجــرا بگــذارد. ل
مناقصــه از تاریــخ درج نوبــت دوم آگهــی بــه مــدت 8 روز بــا شــماره مناقصــه هــای ذیــل بــه ســامانه ســتاد مراجعــه و یــا جهــت 
ــن  ــد. درضم ــل نماین ــاس حاص ــن 8254930-0833 تم ــماره تلف ــا ش ــل ب ــای تعطی ــتثنا روزه ــه اس ــتر ب ــات بیش ــب اطاع کس
 )www.abfaksh.ir( آگهــی مذکــور در ســایت ملــی مناقصــات کشــور و ســایت شــرکت آب و فاضــاب اســتان کرمانشــاه

منعکــس مــی گــردد.  

وزارت نیرو
کرمانشاه شرکت آب و فاضلاب استان 
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تجدید

موضوع 
عملیات

حجم 
مبلغ برآورد اولیهشهرستانواحدعملیات
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مبلغ تضمین 
شرکت در مناقصه
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حداقل رتبه 
مورد نیاز

شماره مناقصه 
سامانه ستاد

محل 
تامین 
اعتبار

حفاری 5 حلقه چاه آبرفتی سطح تجدیدآبرسانی
5کاوشهای 121,018,675,2326,050,933,761سطح استاناستان )صورتهای مالی(

ح 2001007008000493زمینی طر
عمرانی

تجدیدآبرسانی

اجرای شبکه فاضلاب در سطح 
منطقه 1 شهر کرمانشاه و استاندارد 

سازی انشعابات شهرستان 
کرمانشاه

ح 52001007008000494 آب81,302,269,1834,065,113,460کرمانشاه طر
عمرانی

مناقصهآبرسانی
بیرون آوردن شناورهای سقوط 
کرده از درون چاه و ویدئومتری 
چاه های سطح استان کرمانشاه

15,392,520,000769,626,000کرمانشاه

نیرو یا 
تاسیسات 
تجهیزات 

یا خدماتی 
دارای رسته 

تاسیسات

ح 2001007008000495 طر
عمرانی

مناقصهآبرسانی

توسعه و ایجاد شبکه توزیع و 
تاسیسات آب آشامیدنی شهر 

کرمانشاه)اجرای خط انتقال آب 
) چاههای ده پهن به مخازن کوثر

ح 52001007008000496آب51,406,939,2262,570,346,961کرمانشاه طر
عمرانی

مناقصهآبرسانی

انجام آزمایشات میکروبیولوژی 
لی و معدنی  لایندهای آ ،ریز آ
و .. نمونه های آب و فاضلاب 
و همچنین خدمات مرتبط با 

کنترول کیفیت.

46,762,944,0002,328,147,200سطح استان

شرکتهای 
خدماتی 

یا خدمات 
آزمایشگاهی 
آب یا 5 آب

ح 2001007008000497 طر
عمرانی
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سخنگوی دولت خبر داد؛

 عیدی رمضانی دولت 
به مردم

     ســخنگوی دولــت بــا اعــام اینکــه ۳۲ 
قلم کالای مورد نیاز روزمره مردم از امروز تا 
پایان ماه رمضان با قیمت تخفیفی توزیع 
می شود،گفت: این کالاها فقط مخصوص 

  || صفحه  صفحه 22  یک شرکت نیست...
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سیاست 2

در سال 2022 کشورهای حوزه خلیج فارس نفوذ خود را 
در صحنه جهانی افزایش دادند. در حالی که به نظر می 
آید بهبود روابط منطقه ای ادامه یابد، موضوعات مهمی 
ماننــد ایران، توافــق نامه ابراهیم، یمن و جنگ اوکراین 
در ســال پیش رو مســلط خواهند بود. در حالی که جو 
بایدن، رئیس جمهور آمریکا و دیگر سران غربی از محمد 
بن سلمان، ولیعهد سعودی استقبال کردند، بسیاری از 
کشورهای اروپایی با توجه به جنگ اوکراین برای کمک 
به چالش های انرژی به اعضای شــورای همکاری خلیج 

فارس روی آورده اند.
هر دو گرایش نشان می دهند چگونه مجموعه ای از شرایط 
بین المللی به کشورهای عرب خلیج فارس امکان می دهد 
تا جایگاه خود را در امور جهانی به بازیگران سراسر جهان 
یادآوری کنند. در یک ســال گذشته کشورهای شورای 
همکاری خلیج فارس به طور فزاینده ای نشــان دادند 
بازیکنان مستقلی هستند. این کشورها در حالی که در 
بحبوحه تشدید رقابت قدرت های بزرگ مشغول حرکت 
در دنیای چندقطبی فزاینده هستند، به دنبال منافع خود 
مــی گردند. دیدار رئیس جمهور چین از ریاض در اوایل 
دســامبر 2022 و میزان همکاری عربســتان سعودی و 
روســیه در زمینه سیاســت های انرژی در شرایطی که 
پادشــاهی سعودی موضع نسبتاً خنثی خود را در قبال 
جنگ اوکراین حفظ کرده است، عزم ریاض را برای ادعای 

استقلال از واشنگتن به نمایش گذاشت.
 آمریکا و انرژی به عنوان عواملی 

در نزدیکی چین و منطقه
تصمیم عربســتان ســعودی در ماه اکتبر برای کاهش 2 

میلیون بشــکه ای در روز در ســهمیه تولید اوپک پلاس 
و واکنش سخت آمریکا به آن تنها نمونه اخیر از انحراف 
در روابط عربســتان و آمریکاست. این مناقشه باعث می 
شود فضایی برای چین باز شود تا نفوذ سیاسی خود را در 
منطقه به زیان آمریکا و متحدانش گسترش دهد. استقبال 
باشکوه ریاض از پینگ در تضاد کامل با استقبال ملایم 
تر از بایدن بود. چین و عربستان از این دیدار برای نشان 
دادن اهمیتی که برای گسترش روابط دوجانبه خود قائل 

هستند، استفاده کردند.
از نظر اقتصادی، عربســتان و کشــورهای خلیج فارس 
سال هاست سیاست »نگاه به شرق« را انتخاب کرده اند. 
طبق اطلاعات شرکت انرژی »BP«، حدود 78 درصد 
از صادرات نفت خام عربســتان در ســال 2021 به آسیا 
بوده اســت و تقریباً همین موضوع درباره صادرات نفت 
خام کویت و امارات صدق می کند. چین بخش مهمی از 
این بازار است و یک چهارم صادرات نفت خام عربستان و 
12 درصد از صادرات گاز طبیعی مایع قطر در سال 2021 
را به خود اختصاص داده اســت. برای پکن، این منطقه 
منبع حیاتی نفت و گاز است و نزدیک به 50 درصد نفت 
وارداتی چین از غرب آســیا می آید و عربســتان سعودی 
مهمترین تأمین کننده آن است. در مقام مقایسه، صادرات 
نفت خام عربستان به آمریکا از سال 2012 به کاهش خود 
ادامه داده اســت و آمریکا حدود پنج درصد از نفت خام 

عربستان را در سال 2021 خریداری کرد.
بازیگران خلیج فارس همچنین بر نگرانی های خود در 
زمینــه تداوم تعهــد آمریکا به منطقه تأکید می کنند. 
افزایش تولید نفت و گاز شــیل آمریکا باعث شد برخی 
مقام های آمریکایی درباره اســتقلال انرژی و کاهش 
علاقــه آمریــکا به منطقه صحبت کنند. آمریکا در دهه 
گذشته وابستگی انرژی خود به منطقه خلیج فارس را 
به میزان قابل توجهی کاهش داده اســت، زیرا توســعه 
فناوری اســتخراج نفت و گاز شــیل آن را به بزرگترین 
تولید کننده انرژی در جهان تبدیل کرده است. آمریکا 
اکنــون بخــش عمده ای از نیازهای خود را برآورده و با 
ســایر تولیدکنندگان در بازارهای جهانی انرژی رقابت 
می کند. این توسعه مبتنی بر فناوری به دو تغییر مهم 
منجر شــده است. نخست، اهمیت منطقه عربی خلیج 
فارس به عنوان منبع انرژی برای اقتصاد آمریکا کاهش 
یافتــه )گرچــه اهمیت آن برای اقتصاد جهانی افزایش 
یافته اســت( و دوم، بازارهای انرژی کشــورهای عربی 

حوزه خلیج فارس از غرب به شرق تغییر کرده است.
کشورهای حاشیه خلیج فارس از زمان وقوع انقلاب های 
عربی نگران بودند، زیرا آنها پاســخ آمریکا را حمایت از 
انقلاب هایی می دانســتند که آن را بی ثبات کننده می 
دانند. این نگرانی ها با امضای توافق هسته ای با ایران در 
سال 2015، حرکت و تمرکز باراک اوباما، رئیس جمهور 

اسبق آمریکا به سمت آسیا و پاسخ ندادن قاطعانه دونالد 
ترامپ، رئیس جمهور سابق آمریکا به حملات نیروهای 
یمنی به زیرساخت های نفتی عربستان سعودی تقویت 

شد.
با نگاه به آینده، به نظر می آید این اختلاف فرصت های 
بیشتری را برای نفوذ چین در منطقه فراهم می کند، در 
زمانی که ریاض و برخی همسایگانش به دنبال همکاری 
با چین در زمینه فناوری و امنیت هستند، پکن به انرژی 
حاصل از خلیج فارس متکی اســت و عراق و عربســتان 
سعودی به مهمترین شرکای انرژی درگیر در طرح »یک 
کمربند یک جاده« چین تبدیل شده اند و همکاری امنیتی 
در حال رشد و صادرات دفاعی چین به منطقه و همچنین 
تلاش های پکن برای کمک به توســعه صنایع نظامی 

منطقه به شدت افزایش یافته است.
تغییر سیاست چین در قبال منطقه 

سفر پینگ به عربستان سعودی نقطه عطفی در سیاست 
پکن در قبال کشورهای عربی خلیج فارس بود. همان گونه 
که انتظار می رفت، انگیزه ســفر وی به ریاض، علاقه به 
انرژی در میان نوسانات مداوم بازارهای جهانی انرژی پس 
از جنگ اوکراین بود. عربســتان ســعودی از سال 2020 
بزرگترین تأمین کننده نفت خام به چین بوده اســت و 
پکن قصد دارد واردات نفت و گاز طبیعی مایع از منطقه 
را افزایش دهد. جدا از 34 توافقنامه به ارزش 30 میلیارد 
دلار کــه در بخش های زیرســاخت، فناوری اطلاعات و 
انرژی سبز امضا شده، پکن و ریاض قرار است مشارکت 
راهبردی خود را در زمانی که روابط دو کشور با آمریکا به 

طور فزاینده ای تیره شده است، گسترش دهند.

جغرافیای سیاسی در حال تغییر غرب آسیا

کرده است؟ چین به ایران پشت 

یادداشت

اعتصاب همگانی و تظاهرات 
بزرگ مخالفان طرح افزایش 
سن بازنشستگی در شهرهای 
مون پولیه و مارسی فرانسه/ 

خبرگزاری فرانسه

یدک کش ها یک نفتکش 
را به سمت پایانه تخلیه 
در بندر »ژوشان« چین، 
هدایت می کنند./ گتی 
ایمجز

گزارش تصویری

کو در تهران« در سازمان های بین المللی؛ کردن حمله به سفارت با آذربایجان برای »محکوم  تلاش 

علی اف دست بردار نیست
وزارت خارجــه آذربایجــان اعلام کرد 
کــه در 27 ژانویــه اســنادی حــاوی 
درخواســت هایی بــرای محکومیــت 
بین المللی حمله تروریســتی به سفارت 
جمهــوری آذربایجــان در جمهــوری 
اسلامی ایران، شناسایی و مجازات سریع 
ســازمان دهندگان و عامــلان این اقدام 
تروریســتی و همچنین تحقق تعهدات 
ناشی از کنوانسیون وین در مورد روابط 
دیپلماتیک، برای تصویب به سازمان ها و 
پلتفرم های بین المللی مربوطه ارائه شد.

در این بیانیه آمده اســت: از زمان وقوع 
ایــن حمله تاکنون، این حمله توســط 
حدود 100 کشــور و دبیرخانه تعدادی 
از ســازمان های بین المللی محکوم شده 
و لــزوم مجازات عاملان این اقدام عمل 
در بیانیه ها مورد تاکید قرار گرفته است.

باکو مدعی شده که ایران تلاش کرده تا 
از افشــای گسترده این حمله تروریستی 
در سطح بین المللی در سازمان های بین 
المللــی که عضو آن اســت و تصمیمات 
بر اســاس اجماع است، جلوگیری کند. 
در ایــن راســتا، ایران بــه پیش نویس 
بیانیه ها و بیانیه های ارسالی آذربایجان 
به دفتر هماهنگی جنبش غیرمتعهد ها 
)NAM( و کنفرانــس تعامل و اقدامات 
 )CICA( آســیا  در  اعتمادســازی 

بلافاصله پس از حمله اعتراض کرد.
در ایــن بیانیه چنین ادعا شــده که ایران 

برای حمایت از جایگاه خود در سازمان های 
مذکور از کشــور های متعددی درخواست 
کرده، اما از میان 120 کشور غیرمتعهد، تنها 
سوریه و هند از موضع ایران حمایت کردند. 
دلیل این 3 کشــور در مخالفت با تصویب 
اسناد مذکور این بود که حملات تروریستی 
در کشور های مختلف قبلًا در جنبش عدم 
تعهد محکوم نشده و مسائل دوجانبه بین 
این کشــور ها به تریبون های بین المللی از 
جمله کشور های غیرمتعهد کشیده نشد. با 
این حال، جنبش غیرمتعهد ها در بسیاری 

از موارد اســناد متعددی را در محکومیت 
حملات تروریستی رخ داده در کشور های 
عضو و تاکید بر حفاظت از نمایندگی های 

دیپلماتیک به تصویب رسانده است.
باکو در ادامه بیانیه تند خود علیه تهران 
آورده اســت: ما این اقدام تحریک آمیز 
ایــران را محکوم و اعــلام می کنیم که 
بایــد به تعهــدات بین المللی خود عمل 
کنــد. آذربایجان از تمامی بســتر های 
بیــن المللی مربوطه بــرای محکومیت 
گســترده اقدام تروریستی علیه سفارت 

خود و مجازات عاملان این اقدام استفاده 
خواهد کرد.

پلیس جمهوری آذربایجان مدعی 
عملیات گسترده برای کشف »شبکه 

جاسوسی« ایران شد
در همیــن حــال نیرو هــای امنیتــی 
جمهــوری آذربایجــان از صبــح روز 
گذشــته سه شنبه 31 ژانویه ادعا کردند 
که عملیات گسترده ای را علیه آنچه باکو 
مدعی »شــبکه جاسوسی« ایران شده 
است؛ آغاز کردند. بر اساس ادعای وزارت 

کشور جمهوری آذربایجان، این عملیات 
گســترده در شهر باکو و دیگر شهر های 

این کشور ادامه دارد.
پلیس جمهوری آذربایجان مدعی است 
کــه در چارچوب این عملیات مراکز یک 
شــبکه تلویزیونی و یک خبرگزاری هم 

بازرسی شده است.
منابع وزارت کشور جمهوری آذربایجان 
مدعی اند که تا کنون 7 نفر طی عملیات 
پلیس بازداشت و تحویل دادگاه شده اند.

این در حالیست که جمهوری آذربایجان 
که پیشتر فعالیت سفارت خود در تهران 
را تعلیق کرده بود و همچنین برای اتباع 
خــود که قصد ســفر به ایــران را دارند، 

هشدار مسافرتی صادر کرد.
این اقدامات باکو در حالیســت که ایران 
از همــان ابتدا با جدیــت بدنبال ماجرا 
بوده و بعد از مدتی مشخص شد که این 
حمله ناشی از اختلافات شخصی بوده و 
نه اقدامی سیاســی. با این وجود مقامات 
باکو تاکید دارند که این یک اقدام برنامه 
ریزی شــده و تروریسم دولتی است که 
اســنادی هم در این خصوص دارند، اما 

تاکنون سندی ارائه نداده اند.
علاوه بر این، رســانه های این کشور نیز 
شروع به داستان سرایی علیه ایران کرده 
اند و این آش آن قدر شور شد که سازمان 
 امنیــت آذربایجان نیز بــه آن واکنش 

نشان داد.

خبر ویژه

رئیس جمهور از روند رسیدگی به وضعیت زلزله زدگان خوی، بر تداوم امدادرسانی تا سامان یافتن وضعیت 
آسیب دیدگان از این حادثه تاکید کرد. سید ابراهیم رئیسی در جلسه هیئت دولت با اشاره به گزارش معاون اول 
رئیس جمهور و وزیر کشور از روند رسیدگی به وضعیت زلزله زدگان خوی، بر تداوم امدادرسانی تا سامان یافتن 
وضعیت آسیب دیدگان از این حادثه تاکید کرد. رئیس جمهور در این جلسه همچنین با اشاره به رهنمود های 
مقام معظم رهبری در بازدید از نمایشــگاه دســتاورد های صنعتی کشــور، معاون اول رئیس جمهور را مامور 
تشکیل کارگروهی برای پیگیری تحقق توصیه های ایشان و همچنین مطالبات فعالان اقتصادی و تولیدگران 
کرد. آیت الله رئیسی تلاش برای دستیابی به رشد اقتصادی 8 درصدی را یکی از انتظارات رهبر معظم انقلاب 
اسلامی در سیاست های برنامه هفتم توسعه از دولت برشمرد و از مسئولان حوزه های مختلف همچون نفت، 

صنعت، معدن و کشاورزی خواست که با کار و تلاش شبانه روزی، در جهت افزایش سرمایه گذاری و ارتقای 
بهره وری در راستای تحقق این خواسته تلاش کنند. رئیس جمهور اصلاح ساختار نظام بودجه ریزی را نیز 
از دیگر مطالبات مقام معظم رهبری از دولت عنوان و بر لزوم پیگیری و همکاری همه دستگاه ها با سازمان 
برنامه و بودجه کشور در این خصوص تاکید کرد تا موضوع به زودی در جلسه شورای عالی هماهنگی اقتصادی 
ســران قوا مطرح گردد. رئیس جمهور در ابتدای این نشســت با تبریک آغاز دهه فجر انقلاب اســلامی، آن را 
میراث امام راحل و ثمره خون مطهر شهدا و احیاگر هویت اسلامی ملت ایران دانست و تاکید کرد: بهترین 
شکرگذاری این نعمت الهی آن است که خود را مدیون انقلاب اسلامی بدانیم و در هر مسئولیتی همه تلاش 

خود را برای پاسداری از این دستاورد عظیم به کار گیریم.

رئیسی در جلسه هیئت دولت:

امدادرسانی به زلزله زدگان خوی تا سامان یافتن وضعیت آسیب دیدگان با جدیت دنبال شود

سخنگوی دولت خبر داد؛

عیدی رمضانی دولت به مردم
سخنگوی دولت با اعلام اینکه 32 قلم کالای مورد نیاز 
روزمره مردم از امروز تا پایان ماه رمضان با قیمت تخفیفی 
توزیع می شــود،گفت: این کالاها فقط مخصوص یک 

شرکت نیست.
علی بهادری جهرمی در حاشیه جلسه هیات دولت در 
جمع خبرنگاران با تبریک آغاز دهه فجر انقلاب اسلامی 
و روز پدر، اظهار کرد: آرزو می کنیم سیر تعالی و پیشرفت 
کشور در گام دوم انقلاب با سرعت مضاعف پیش برود.

وی همچنیــن گفت:32 قلــم کالای مورد نیاز روزمره 
مــردم از امــروز تا پایان مــاه رمضان با قیمت تخفیفی 
توزیع می شود. این کالاها فقط مخصوص یک شرکت 
نیست، بلکه برندهای مختلفی دارد. به موازات این طرح 
ها، قانون کالابرگ الکترونیکی نیز در سه استان قزوین، 
گیلان و مرکزی اجرا می شود. سخنگوی دولت درباره 
تشــکیل سازمان بازرگانی اظهار کرد:تشکیل سازمان 
بازرگانی و تنظیم بازار به تصویب دولت رســید و قرار 
شد زیر مجموعه نهاد ریاست جمهوری باشد. پیشنهاد 
دولت این اســت و بزودی جزییاتش نهایی می شــود و 

تقدیم مجلس می شود.

رئیس سازمان انرژی اتمی:

باید اهداف و برنامه سفر گروسی 
به تهران مشخص باشد

رییــس ســازمان انــرژی اتمی گفت: اینکــه با وجود 
بازرســی های گســترده از ایران باز هم احساس نگرانی 
می کنند، نشان می دهد دشمنان ایران ادبیات و عملیات 
تخریبــی علیه ما دنبال می کننــد اما ما از این ها تاثیر 

نمی گیریم.
محمد اسلامی، رئیس سازمان انرژی اتمی در حاشیه 
جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران اظهار کرد: اگر 
سند استراتژی امنیت ملی آمریکا که توسط پنتاگون 
و کاخ سفید منتشر شده است را بخوانید می بینید چه 
نقشه های دقیقی را ترسیم کرده اند.  یکی از هدف های 
آنهــا در بحــث اقتصادی تخریب ارزش پول ملی، باور و 
اعتماد مردم بوده اســت. مردم ما در هر کســوتی، باید 
مراقب باشند در دام و نقشه دشمن گرفتار نشوند. به نظرم 
بسیاری از اتفاقاتی که در بازار می افتند زیاده خواهی و 
اجحاف است که برخی انجام می دهند. اسلامی در رابطه 
با حملاتی مانند حمله اخیر به اصفهان و تاثیر آن در نوع 
تعامل و همکاری ما با آژانس گفت: دشمن، دشمن است 
و دشمن هم دشمنی می کند و نیاز به هوشیاری و ضریب 
آمادگی برای پاسخگویی دارد. وزارت دفاع خیلی زود و 
به هنگام این موضوع را گزارش داد. این حمله را سریع 
دفــع کردنــد و این اقدام ناموفق بود؛ خود آمریکایی ها 
هم به آن اشــاره کردند. البته من مرجع صحبت راجع 

به این موضوع نیستم.

: رئیس مجلس در حرم مطهر

 انتقاد و اعتراض اساس انقلاب 
اسلامی است

رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: ملت ایران 
با باور و اراده قیام خود را شــروع کرد و بدون شــک 
عزت امروز کشور را مدیون امام )ره( و شهدا هستیم. 
محمدباقر قالیباف در ســخنرانی خود به مناســبت 
فرارســیدن 12 بهمن مــاه در حرم امام خمینی )ره( 
بیان کرد: به روح پرفتوح همه شــهدای انقلاب، دفاع 
مقدس، شهدای مدافع حرم و سیدالشهدای مدافعین 
حرم شهید عزیز و گرانقدر شهید سلیمانی و شهدای 
مدافع حرم و امنیت و همه شــهدایی که جان خود را 
تقدیم اســلام و ایران عزیز کردند که امروز من و شــما 
در سایه آن امنیت داشته باشیم و مسیر انقلاب و راه 
امام تحت رهبری مقام معظم رهبری ادامه پیدا کند 
درود می فرستم. قالیباف افزود: اگر ما اهداف انقلاب را 
متوازن پیش نبریم و شکلی کاریکاتوری از آن بسازیم 
خواسته انقلاب و مسیر درست نیست. وقتی بر مردم 
تاکید داریم حســنش بر این اســت که اگر اشتباهی 
کردیم، مردم ناظرند، می بینند و به ما تذکر می دهند؛ 
مردم می بینند و از ما نقد و انتقاد و اگر لازم شد اعتراض 
می کنند؛ اینها اساس انقلاب اسلامی و باورهای ما از 

انقلاب اسلامی است.

معاون پارلمانی رئیس جمهوری: 

 سوال از رییس جمهوری 
در دستور کار مجلس نیست

معاون پارلمانی رئیس جمهوری احتمال طرح سوال از 
رییس جمهوری در مجلس را منتفی دانست.

 محمد حسینی در حاشیه جلسه هیئت دولت در جمع 
خبرنگاران با اشاره به تعامل میان دولت و مجلس اظهار 
کرد: در هفته اخیر استیضاح وزیر بهداشت را داشتیم 
کــه در ابتدا تعــداد امضاهای آن قابل توجه بود، ولی با 
گفت وگویی که با نمایندگان انجام شــد تعداد کاهش 
پیدا کرد و در نهایت اســتیضاح منتفی شــد، ولی وزیر 
هم توضیحاتی را در کمیسیون به نمایندگان ارائه کرد.

وی افزود: همچنین سوالاتی از وزیر نفت و وزیر صمت 
مطرح بود که در آن ها هم ســوال کننده قانع شــد و این 
بیانگر این است که اگر وزرا پاسخ قانع کننده ای بدهند 
نماینــدگان هم می پذیرند. حســینی ادامه داد: امروز 
خبــری در برخــی روزنامه ها تیتر شــده و هیچ مبنا و 

اساسی ندارد و باعث شگفتی است. 
معاون پارلمانی رئیس جمهوری تاکید کرد: این خبر هم 
این بوده که بحث سوال از رییس جمهوری در مجلس 
مطرح شده که براساس اصل 88 قانون اساسی حداقل 
یک چهارم نمایندگان باید این تقاضا را داشته باشند. ما 
در سال گذشته یک مورد داشتیم و آن هم منتفی شده 

است و مورد دیگری نداشتیم.

یک بام و دوهوای واشنگتن
   جلال خوش چهره

 کارشناس مسائل سیاسی
امریکاییــان با دســت پس 
می زنند، با پا پیش می کشند. 
آنــان از ســویی در حــال 
مدیریت اجماع گسترده ای 
هستند که اکنون علیه تهران شکل داده اند. از سوی 
دیگر، همچنان بر بازگشت به گفت  وگوهای تعلیق 

شده اصرار دارند.
بازی دوگانه واشنگتن می تواند دربردارنده نقشه راه 
هوشمندانه ای باشد که سرانجام آن، تسلیم تهران 
در برابر خواست هایی است که بسا متفاوت از نتایج 
قابل انتظار در گفت وگوهای گذشته است. پیش از 
این، هدف گفت وگوها که تا مرداد ماه گذشــته در 
وین دنبال می شد، جان بخشی دوباره به »برجام« 
بود. اما آیا می توان آنچه را که اکنون واشنگتن در حال 
مهندسی آن است در مفهومی از طراحی تازه برای 
یک نتیجه »برد-برد« تفسیر کرد؟ در این صورت، 

تهران چه ایده بدیلی را در آستین دارد؟
هدف نقشه راه جدید واشنگتن با همراهی متحدان 
اروپایی خود در تنگ کردن حلقه فشارهایشان، هل 
دادن تهران به شیب لغزنده از نفس افتادگی است. 
خواســت های کنونی آنان از تهران تنها به برنامه 
هسته ای براساس توافق سال 2015 میلادی محدود 
نمی شــود، بلکه حتی بیش از آنچه دولت »دونالد 
ترامپ« در شروط شش گانه خود برای بازگشت به 
برجام به میان آورده بود را شــامل می شود. شروط 
دولت ترامپ، اصلاح بندهای زوال پذیر توافق نامه 
2015؛ امکان بازرســی از تمامی سایت هااز جمله 
سایت های نظامی؛ محدود کردن برنامه موشک های 
بالســتیک؛ پایان بخشــی به تهدیدهای سایبری؛ 
محدود ســازی نقش ســپاه پاسداران در منطقه و 
حل وفصل موضوعات مربوط به حقوق بشر در ایران 
بود. در آن هنگام، تهران می توانست امیدوار باشد که 
یکجانبه گرایی ترامپ، به ظهور دوباره »دوگلیسم« 
و اندیشه استقلال خواهی اروپاییان از سیاست های 
واشــنگتن بینجامد. در این بســتر، فضای ممکن 
بــرای مقاومت همچنان باقی می ماند. اما از همان 
موقع و خاصه اکنون روشــن  شــد که اروپاییان به 
این وضع قانع اند که همچنان نقش دستیار ارزنده 
را برای قدرت بزرگ تر؛ یعنی ایالات متحده امریکا 
بازی کنند. جنگ اوکراین و هم صدایی گریزناپذیر 
اروپاییان با سیاســت های واشنگتن، مصداق این 
مدعاســت. خواست های اروپاییان همانی است که 
درحال حاضر واشنگتن در یک بسته بزرگ تر مقابل 
تهران قرار داده است. پیچیدگی نقشه راه واشنگتن، 
ممکن اســت بســیاری از ناظران را دچار ناتوانی و 
آشفتگی در درک و فهم ویژگی های شرایط جدید 
کند. دولت »جوبایدن« مسیری هدفمند را در قبال 
تهران دنبال می کند؛ همانگونه که در باره روســیه 
در جنگ اوکراین چنین کرده اســت. اروپاییان نیز 
در همراهی با این نقشه، بی کم و کاست مشارکت 
دارند. مواضع»جوزف بورل« کمیسر سیاست امور 
خارجی اتحادیه اروپا پس از قطعنامه اخیر پارلمان 
این اتحادیه در استراسبورگ را نمی توان به معنای 
انعطاف در قبال تهران تعبیر کرد؛ وقتی هدفمندی 
تصمیم های این اتحادیه را در سیاســت گام به گام 
برای تنگ تر کردن حلقه فشــارها در نظر آوریم. 
واشــنگتن در روزهای اخیر پیام های متعارضی 
را به تهران داده اســت. برگزاری بزرگترین مانور 
نظامی مشترک با اسراییل، سفر رئیس »سی آی 
ای« و مشاور امنیت ملی دولت بایدن و نیز معاون 
وزارت خزانــه داری امریکا به منطقه برای دادن 
هشــدار به ناقضان تحریم ایران و ســرانجام سفر 
»آنتونــی بلینگتون« وزیر امور خارجه امریکا به 
مصر و اسراییل، همراهی پیدا و پنهان با اقدام های 
ایذایی اسراییل در داخل مرزهای ایران و نیز بیرون 
از آن، اعلام همراهی معنوی با معترضان داخلی 
و یا حتی شــاید پرخاشگری های اخیرجمهوری 
آذربایجان، بخشی از پیام های واشنگتن را شامل 
می شود. اما در هنگامه ای که چنین تصور می رود 
که واشنگتن و متحدان غربی و منطقه ای آن رفته 
رفته در پی فروپاشی حیات سیاسی - اقتصادی 
ایران گام برمی دارند، پیام های متعارض دیگری 
نیــز بــه تهران داده می شــود. بلینگتون به رغم 
ادبیــات آمیختــه با تهدید خــود علیه تهران در 
مصر و اســراییل، همچنان خواستار از سرگیری 
گفت وگوها با تهران است. »رابرت مالی« نماینده 
ویژه دولت بایــدن در گفت وگوهای برجامی، از 
امید و لزوم بازگشت به میز مذاکرات می گوید. او 
در پاسخ به اصرار خبرنگارانی که خواستار اعلام 
مرگ برجام و پایان گفت وگوها با تهران هستند، 
می گویــد که ماموریت او همچنان به قوت خود 
باقی اســت. آیا نقشــه راه دولت بایدن و متحدان 
اروپایی او ادامه سیاست چماق و شیرینی سابق با 
شکل و شمایل تازه است؟ یا هوشمندی در تعقیب 
سیاستی هدفمند که پیامد آن دو نتیجه احتمالی 
را در پی دارد: پایان دیپلماسی همراه با زیرکی از 
ســر خود باز کردن مســئولیت بروز این وضع. یا 
ازنفــس افتادن مقاومت تهران و قبول شــرایطی 
که به برآورده کردن خواســت های فزاینده غرب 
در نتیجــه ای با حاصــل جمع صفر بروز می کند. 
نباید از نظر دور داشــت که در سیاســت و عرصه 
قــدرت، متر منابع با متر نتایج دلخواه، همیشــه 

یک اندازه نمی شود.

اخبار کوتاه
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3اقتصاد
گزارش

گفت  وگو  با رییس کمیسیون عمران مجلس 
در مورد  مبنای اختصاص بودجه 1402؛

 فشار مالیاتی بر کارمند و 
کسب و کارهای خرد درست نیست

  اکرم جدیدی ممتاز/  گروه  اقتصاد  
بودجه ســال 1402 در حالی از سوی دولت 
به مجلس تقدیم شــده اســت که بسیاری به 
آن اعتــراض دارند. برخی معتقدند دولت که 
نتوانسته درآمد های نفتی را به دلیل تحریم ها 
در اثــر انزوای بین المللی محقق کند فشــار 
مالیاتــی خود را به منظور تحقق بودجه اش، 
بر قشــر ضعیف، کارمند و کســب وکار های 
خــرد وارد خواهــد کــرد.از ســوی دیگــر 
نابســامانی بازار ارز باعث شده سفره بسیاری 
از ایرانیان کوچکتر از همیشــه شــده و سال 
1402 ســال ســختی برای معیشت مردم 
باشــد. این در حالی اســت که بودجه ســال 
1402 نیز این فشــار را تشــدید خواهد کرد.
محمدرضا رضایی کوچی، رییس کمیسیون 
عمــران مجلس درباره لایحه بودجه 1402، 
گفت: به نظر من، لایحه بودجه ســال 1402 
هم به روال ســابق است، یعنی مثل همیشه، 
بودجه ای را بسته ایم که 80 درصد آن جاری و 
20 درصد آن عمرانی است و تحول و خلاقیت 
خاصی در بودجه بندی ســال آینده نسبت به 

امسال دیده نمی شود.

امسال می بایست دو میلیون مسکن 
تحویل می دادیم که خیلی عقب هستیم

وی افزود: نقاط ضعف بودجه سال 1402 به 
عنوان مثال در موضوع تامین مســکن است، 
یعنی در این حوزه، موضوع کم رنگ دیده شده 
است و انتظاری که داریم، محقق نخواهد شد. 
با اختصاص 30 هزار میلیارد تومان به صندوق 
مسکن از نقطه مطلوب، فاصله زیادی داریم. 
امســال می بایست دو میلیون مسکن تحویل 
می دادیم که خیلی عقب هستیم و با این مدل 
نمی توانیم در عرصه مســکن، رضایتمندی 
داشته باشــیم. همچنین در خصوص بخش 
خصوصی در اجرای پروژه های عمرانی بسیار 
ضعیف هستیم و هیچ انگیزه و ظرفیتی برای 
بخش خصوصی ایجاد نکرده ایم.وی با اشــاره 
به برنامه ششم توسعه گفت: در سال گذشته، 
حداکثر 30 درصد برنامه توســعه اجرا شد و 
اصــلًا کفایت نمی کــرد و این عملکرد، قابل 

قبول نبود.

تخصیص بودجه 1402بر مبنای 
سفر های دولت به استان ها است

وی بــا اظهــار نارضایتی نســبت به میزان 
تخصیص بودجه امســال بــه حوزه انتخابی 
خــود، گفت: متاســفانه تخصیص بودجه بر 
اساس و مبنای سفر های دولت به استان ها و 
مناطق انجام می شــود و اگر سفر به استان و 
منطقه ای انجام نشــود، بودجه هم تخصیص 
داده نمی شود و به اعتقاد من، این روش هم، 
یک جور بی نظمی در بودجه به وجود می آورد، 
زیــرا در مجلــس، چندین ماه با لایحه ای که 
دولت می فرســتد، درگیر هســتیم؛ تا لایحه 
بودجه بررســی شود و در انتها، آن بودجه ای 
می شود که ما موظفیم با آن حرکت کنیم و این 
یک بودجه سلیقه ای بر اساس سفر های دولت 
اســت. اگر دولت به استانی سفر کند، بودجه 
صد درصدی می دهد و اگر ســفر نکند، هیچ 
بودجه ای را به آن استان اختصاص نمی دهد. 
این بی نظمی و بی برنامگی، عدالت را زیر سوال 
می بــرد. این مدل خوبی نیســت که مبنای 
اختصاص بودجه، ســفر های اســتانی باشد.
رضایی تصریح کرد: ما بر اســاس شاخص ها 
و نیاز های کشــور برای هر ردیف، عددی را 
تعریف و اولویت بندی کرده ایم، اما وقتی که 
بر اســاس سفر های اســتانی باشد، می شود 
ارتباطات و فشــار.رییس کمیسیون عمران 
مجلس درباره میزان تخصیص بودجه ســال 
آینده به پروژه های عمرانی گفت: پیش بینی 
در بودجه عمرانی ســال آتی زیر 30 درصد 
افزایش است که این درصد با توجه به افزایش 
تورم بالای 40 درصد به معنای این است که 
شرایط سال آینده، بدتر از امسال خواهد بود و 
اگر حداقل 40 درصد افزایش بودجه عمرانی 
تعریف می شــد، تازه وضعیــت امروز را پیدا 
می کردیم. البته زیاد هم نمی شــود به دولت 
خــرده گرفت، زیرا منابع و درآمد های دولت 
نیز محدود است.وی با بیان اینکه درآمد دولت 
نفت یا مالیات است که با فرار مالیاتی عده ای، 
فشــار بر دوش کارمند و قشــر ضعیف وارد 
می شود، تصریح کرد: اگر مبنای درآمد دولت 
از مالیــات، بــا جلوگیری از افراد قدرتمندی 
اســت که از مالیات فرار می کنند تحقق یابد، 
گام درســتی است، اما اگر فقط قشر ضعیف، 
کارمند و کســب و کار خرد بخواهند مالیات 
بپردازند، تامین درآمد دولت درست نخواهد 
بود. دولت به جای فشــار بر کسبه های خرد 
بایــد مالیات بــر خانه های خالی را اجرا کند 
که تا به حال فقط 25 درصد اجرا شده است.

گزارش

در گفت و گو  با کارشناس خودرو در مورد 
ح شد؛ ضرر شورای رقابت به بازار مطر

 آزموده را آزمودن خطاست
  فاطمه جوادی/  گروه  اقتصادی  

حسن کریمی  سنجری، کارشناس بازار خودرو 
درخصــوص ارزیابــی وضعیت بــازار خودرو تا 
آخر ســال گفت: بعضی از متغیرهای مرتبط با 
قیمت قابل تشخیص و برخی غیرقابل تشخیص 
هســتند؛ بخشــی از این متغیرهای اقتصادی 
تحت تاثیر اتفاقات سیاسی و بخشی دیگر مسائل 
اقتصادی رقم می خورد، باید ببینیم آن دسته ای 
که تحت تاثیر مسایل سیاسی هستند، مثل نرخ 
ارز چه تغییری پیدا می کند. اگر نرخ ارز کنترل 
و یا کاهش پیدا کند، افسار افزایش قیمت خودرو 
هم کشیده می شود، ولی اگر قیمت برابری نرخ 
ارز بالاتر رود بر قیمت خودرو هم تاثیر می گذارد، 
بنابراین یک ســری از پارامترها این ها هستند و 
نمی توان درست پیش بینی کرد و این که اتفاق 
خوبی بیفتد یا نه، به مناسبات سیاسی کشور با 
دنیا بستگی دارد.کریمی  سنجری افزود: اتفاقاتی 
نظیر افزایش نرخ تولید که شاهد رکوردزنی در 
تولیــد و رســیدن به یک میلیــون و 300 هزار 
دســتگاه خودرو بودیم و از طرف دیگر واردات 
کــه دارد بــه روزهای بهتری می رســد، باعث 
می شــود، شــکاف میان عرضه و تقاضا کاهش 
یابــد و به همین دلیل شــاید قیمت خودرو در 
همین وضعیت فعلی کنترل شود.وی ادامه داد: 
هر چقدر به پایان سال نزدیک شویم، یک مقدار 
کوچکی از تقاضا مجدد فعال می شــود، برخی 
ترجیح می دهند که برای اســتفاده از تعطیلات 
آخر ســال حتما خودرو داشــته باشند که این 
هــم یک متغیر تاثیرگذار بر قیمت خودرو البته 
به صورت خیلی کم اســت.این کارشناس بازار 
خــودرو تصریح کرد: مــورد بعدی تاثیرگذار بر 
وضعیت بازار خودرو تصمیمات سیاســت گذار 
اســت. باید مشخص شود که خودرو قرار است 
چطور عرضه شود و داستان قرعه کشی خودرو و 
عرضه در بورس کالا به کجا خواهد رسید. فعلا که 
تمرکز بر بورس کالا است و اگر تداوم داشته باشد، 
باعث می شود که خودروساز برای تولید و عرضه 
بیشتر انگیزه داشته باشد، ضمن این که فروش 
خودرو در بورس کالا می تواند اثر مثبتی بر بازار 
داشــته باشد و قیمت را تا حدودی کنترل کند.

کریمی  ســنجری بیان کرد: تولید خودرو در 4 
سال گذشته هر سال زیر ۹00 هزار دستگاه بوده، 
در حالی که نیاز بازار فراتر از این ارقام بوده و تمام 
این تقاضا پاسخ داده نشده و به سال 1401سرریز 
شده است. طبیعی است که یک میلیون و 300 
هزار دســتگاه خودرو آنقدری نیست که بازار را 
اشباع کند ولی همین اتفاق بسیار خوبی است که 
از ۹00 هزار دستگاه به یک میلیون و 300 هزار 
رسیده ایم؛ حداقل این است که خودروسازی ما 
از محدودیت هایی که باعث شــده بود، کاهش 
تولید داشــته باشــد، عبور کرده است. تحریم 
تغییری نکرده، ولی خودروســازها موفق شدند 
عــدد خوبی را تولیــد کنند. برنامه ریزی های 4 
ســاله وزارت صمت بــرای تولید یک میلیون و 
200 هزار دســتگاه هیچ سالی جواب نداد و در 
نهایت امســال به نتیجه رســید که اتفاق خوبی 
است و امکان تکرار آن در سال بعد وجود دارد.

وی درخصوص زمزمه های مجدد شروع فعالیت 
شورای رقابت نیز گفت: شورای رقابت هیچ وقت 
نقش سازنده ای در بازار خودرو نداشته و نه تنها 
بــه ضرر تولید کننــده عمل کرده که نفعی هم 
برای بازار و مصرف کننده نداشته است. بازگشت 
شورای رقابت نمی تواند کارساز و سازنده باشد. 
گفته می شــود که این شــورا قرار است امسال 
با ترکیب جدید و قیمت پایه ای مناســب تری 
اقدام کند، البته شورای رقابت همیشه این ادعا 
را دارد، این شورا یک بار قیمت ها را اعلام می کند 
و برای تکرار این روند با محدودیت مواجه است 
و بــرای مثــال ۶ ماه بعد که با افزایش تورم نیاز 
اســت قیمت های جدیدی اعلام شود، شورای 
رقابت به خواب می رود و اعلام نمی کند. بنابراین 
نفس حضور مجدد شورای رقابت اشتباهی است 
که سیاست گذار مرتکب می شود و مصداق این 
ضرب المثل است که آزموده را آزمودن خطاست. 
شــورای رقابت قبلا ما را به بیراهه و بن بســت 
کشانده و تکرار آن، همان مشکلات سابق را برای 
بــازار، تولیدکننده و حتی مصرف کننده ایجاد 
خواهــد کرد.احمد نعمت بخــش، دبیر انجمن 
خودروســازان نیــز درباره سمت و ســوی بازار 
خودرو تا پایان ســال گفت: بازار خودرو اصولا 
شب های عید رونق می گیرد و قیمت ها افزایش 
پیدا می کند، اما سیاست وزارتخانه و شرکت ها 
افزایش تولید است و ترکیب آن با واردات ممکن 
است مقداری جلوی افزایش قیمت ها را بگیرد. 
نعمت بخش درخصوص تاثیر واردات خودرو بر 
وضعیت قیمت ها در بازار خودرو گفت: اگر 100 
هزار دســتگاهی که وعده داده اند تا آخر ســال 
وارد شــود، اثر خوبی خواهد داشــت؛ اما چون 
قرار اســت در بورس ارائه شــود و چندین سال 
هم واردات متوقف بوده، خریدران زیادی وجود 
دارد و در نتیجــه احتمالا آن کاهش قیمتی که 
انتظــار داریــم در بازار رخ ندهــد. دبیر انجمن 
خودروســازان درخصوص وضعیت بازار خودرو 
در سال 1402 گفت: اگر ارزی که گفتند یعنی 
2 تــا 3 میلیــارد دلار اختصاص یابد، با توجه به 
این که خودروسازان برنامه افزایش تولید دارند، 

بازار اشباع خواهد شد.

بخشنامه بانک مرکزی و تاثیر آن در بازار کالای اساسی؛

از خواب سرمایه تا رفع دغدغه بانک مرکزی
دبیر کمیسیون واردکنندگان و تامین کنندگان مجمع عالی واردات 
برنــج گفــت: اگر بانک مرکزی به دنبال حذف صف ارز و واقعی کردن 
ثبت ســفارش هاســت باید با شــیوه دیگری به موضوع تخصیص ارز 

درخواست شده ورود کند.
 بخشی از سپرده ریالی واردکنندگان هنگام ثبت سفارش تخصیص 
ارز مسدود خواهد شد. بانک مرکزی در اطلاعیه ای اعلام کرده بخشی 
از سپرده ریالی واردکنندگانی که درخواست ارز داشته باشند مسدود 
خواهد شد. بانک مرکزی دلیل این امر را برچیدن صف تخصیص ارز 
عنــوان کــرده در حالی که در این باره تأمین کنندگان تفاوت نرخ ارز 

نیمایی و ارز آزاد را دلیل این صف دانسته اند.
در بخش کشــاورزی وابســتگی ارزی محصولات، کالا به کالا متفاوت 
بوده و تولید روغن ۹5 درصد وابستگی ارزی دارد این عدد در حوزه 
ســموم به حدود 17 درصد می رســد و 83 درصد نیاز بازار از داخل 
تأمین می شــود. حال پرســش این است که آیا این تصمیم تأثیری در 
قیمــت مــواد اولیه وارداتی و محصول نهایی خواهد داشــت؟ تأمین 
اقلام اساسی از جمله برنج برای بازار با اجرایی این طرح چه وضعیتی 

خواهند داشت؟
مسیح کشاورز، دبیر کمیسیون واردکنندگان و تأمین کنندگان مجمع 
عالی واردات برنج در این باره گفت: استدلال بانک مرکزی از طرح این 

مســئله، واقعی کردن بازار تقاضای ارز اســت. اما فریز کردن 5 درصد 
معادل ریالی ارز مورد درخواســت، عدد قابل توجهی برای ســرمایه 

گذار بوده و منجر به خواب سرمایه او می شود.
وی افزود: افزایش این درصدها در ادامه منجر به آسیب به بخش سرمایه 
گذاری شــده و تأمین کنندگان را بی انگیزه می کند. از ســوی دیگر 
باید پرسید سود چنین عملکردی به نفع چه نهاد و چه افرادی است؟

دبیــر کمیســیون واردکنندگان و تأمیــن کنندگان مجمع عالی 
واردات برنــج تصریــح کرد: اجرای این طرح دو مشــکل در بخش 
تولید و تأمین بازار کشور به وجود می آورد؛ نخست اینکه بخشی 

از ســرمایه تولیدکننده مســتهلک می شــود. دوم اینکه آیا بانک 
مرکزی با این نگهداشــت ســرمایه قرار اســت خدمات خاصی به 
ســرمایه گذار بخش تولید ارائه دهد. آیا با ســپرده گذاری این 5 
درصد، انجام امور مربوط به فعالیت واردات تسریع خواهد شد؟ یا 
 این خواب سرمایه رخ می دهد تا فقط دغدغه و نگرانی نهاد دولتی 

مرتفع شود؟
کشــاورز بــا بیان اینکه تأمین کننــدگان و تولیدکنندگان کالاهای 
اساسی آنقدر درگیر بازار موجود و شب عید هستند که هنوز به این 
مســئله ورود نکرده اند، یادآور شــد: اگر بانک مرکزی به دنبال واقعی 
کردن ثبت ســفارش ها و حذف ابطال آنهاســت باید با شیوه دیگری 
به موضوع بپردازد؛ باید آســیب شناســی شود چرا درخواست کننده 
تخصیص ارز پس از ثبت ســفارش کالا و موافقت با ارز درخواســتی 
برای دریافت آن به بانک مراجعه نمی کند. چه اتفاقی افتاده که تأمین 
کننده نتوانسته معادل ریالی کالای ثبت سفارشی خود را تهیه کند 

و ناچار به ابطال آن می شود؟
کشــاورز گفت: در شــرایط بحرانی نباید چالش ها را برای بخش تولید 
به ویژه فعالان حوزه کالاهای اساسی بیشتر کرد. تصمیم گیران باید 
نگاه فرابخشــی داشــته باشند و به دنبال حل مسائل در کلان اقتصاد 

کشور باشند نه اینکه مشکل را برای خود رفع و رجوع کنند.

ح یارانه آرد و نان « از اتفاق جدید در اجرای طر گار گزارش »روز

مردم نظارت می کنند
دولــت برنامه ای بــرای نظارت بر کیفیت و 
جلوگیری از کم فروشــی نان در  نظر گرفته 
اســت  که بــه زودی مشــخصات آن اعلام 
خواهد شــد. در این برنامک مشــتریان پس 
از خریدهــای خــود از نانوایی ها می توانند 
سوابق خرید نان خود را مشاهده کنند. افراد 
می توانند به روی هر رســید تراکنش نظرات 
خود نســبت به تجربه خرید شامل کیفیت 
نــان، اندازه نان، بهداشــت و رفتار نانوا ارائه 
کننــد.در این خصوص مشــاور وزیر اقتصاد 
با بیان اینکه حدود 1۶00 نانوایی در استان 
محل اجرای آزمایشی طرح هوشمندسازی 
ســهمیه آرد تحت پوشــش قرار گرفته اند، 
گفــت: زمان دقیقی بــرای اجرای طرح در 
کل کشور مشخص نیست اما طی ماه جاری 
مرحله جدید در برخی اســتان های منتخب 
اجرایی خواهد شــد.محمد جلال مشــاور 
وزیر اقتصاد در پاســخ به ســؤالی در مورد 
برآوردهای انجام شــده برای منابع افزایش 
کمک هزینــه دولت به نانوایی ها در فاز دوم 
طرح هوشمندســازی یارانــه آرد گفت: در 
مرحله دوم کمک هزینه پرداختی به نانوایان 
بــرای جبران خلأ درآمدی که نانوایان دچار 
آن هستند انجام خواهد شد.وی با بیان اینکه 
براین اساس نرخ این کمک هزینه از 15 درصد 
به حدود 30 درصد خواهد رسید، گفت: به این 
ترتیب برخی از هزینه های مربوط به افزایش 
حقوق و دستمزد و اجاره نانوایان ضمن عدم 
تغییر قیمت نان جبران خواهد شد. در مرحله 
پیش رِو عــلاوه بر ترمیم کمک هزینه بحث 
محدودیت ســهمیه نیز به تدریج برداشــته 
می شود.این کار تحت عنوان متناسب سازی 
ســهمیه آرد با عملکرد گذشته آنها معرفی 
می شــود، در حقیقت ساختار تخصیص آرد 
به نانوایان هوشــمندتر و عادلانه تر می شود.

جلال با یادآوری اینکه دولت در موضوع یارانه 
نان، برای ســال 1401 در قانون بودجه 71 
هــزار میلیارد تومان بودجه پیش بینی کرده 
است که این عدد در سال آینده به 105 هزار 
میلیارد تومان خواهد رسید، گفت: در نتیجه 
ایــده ای در خصوص حذف یارانه نان وجود 
ندارد. الگوی هوشمندســازی صرفاً ساختار 
توزیع آرد یارانه ای در کشور را هوشمندانه تر 
و عادلانه تر خواهد کرد، به این ترتیب جلوی 
هدررفتــی که در زمــان حاضر وجود دارد، 

جلوگیری خواهد شد.
ارائــه نتایج اجرای آزمایشــی مرحله جدید 

هوشمندسازی یارانه آرد در آینده نزدیک

وی در پاســخ به ســؤالی در مورد تخصیص 
منابع طرح هوشمندســازی گفت: در زمان 
حاضــر کمی زود اســت کــه بخواهیم در 
مــورد هزینه های دولــت صحبت کنیم، در 
ابتدا باید به پیشــرفت مرحله جدید برسیم. 
دستاوردهای این مرحله با اجرای آزمایشی 
که در یکی از استان ها کشور انجام شده است 
در حال نمایان شدن است.مشاور وزیر اقتصاد 
ادامه داد: در زمان حاضر دستاوردهای اجرای 
این طرح را براساس داده های قابل اتکا بررسی 
می کنیــم و در آینــده در مورد هزینه ها نیز 
صحبت خواهیم کرد، بر این اساس مشخص 
خواهد شد که دولت تا چه مقدار هزینه های 
عمومی خود را کاهش داده است و در مقابل 
چه اقداماتی در مورد ترمیم اقتصاد نانوایان، 
ارتقای کیفیت نان و دسترسی آسان تر مردم 

بدون تغییر قیمت انجام داده است.

1600 نانوایی مشمول مرحله آزمایشی 
هوشمندسازی شده اند

وی در پاســخ بــه ســؤالی در مــورد تعداد 
نانوایی هایــی که در طرح اجرای آزمایشــی 
مشمول شدند و همچنین نتایج اولیه گفت: 
در اســتانی که به طور آزمایشــی کار اجرای 
مرحله بعدی طرح آغاز شــده اســت، حدود 
یک هــزار و ۶00 نانوایی که کل نانوایی های 
اســتان را شــامل می شــود، تحت پوشش 
 قــرار گرفته اند.جــلال با تأکید بــر اینکه

"برای اعلام دستاوردهای این کار ما یک رویه 
چندماهــه ای را در نظــر گرفتیم"، گفت: در 
زمان حاضــر فرآیند افزایش کمک هزینه و 

شناورســازی سهمیه آرد نانوایان نسبت به 
عملکرد دوره گذشــته آنها در این اســتان 
انجام شــده اســت. فضای عمومی همراهی 
نانوایان مثبت بوده است و به گفته مسئولان 
اســتان، با پیاده سازی این طرح در برخی از 
نقاط شــهر صف ها کاهش یافته و دسترسی 
مردم به نان افزایش یافته اســت.برای آنکه 
بتوانیم دستاوردهای پیاده سازی این مرحله 
را به درســتی ارزیابی کنیم به زمان بیشتری 
نیــاز داریم تا پــس از آن تحلیل دقیق تری 

ارائه کنیم.

امکان افزایش 10درصدی سهمیه 
نانوایی ها در هر دوره خرید آرد

وی در پاســخ به ســؤالی در مورد فرآیند و 
شیوه شناورسازی سهمیه نانوایان گفت: در 
مرحله شناورسازی قرار است سوابق فروش 
و تراکنش هــای نانــوا روی کارتخوان های 
هوشــمند مبنای اختصاص ســهمیه آرد 
یارانه ای به نانوا باشد، قطعا اگر نانوا عملکرد 
دقیق و حرفه ای و درســتکارانه خود را ادامه 
دهد، معادل همان ســهمیه و تا 10 درصد 
بیشــتر از آن )براســاس کیفیت رفتار نانوا( 
امکان افزایش ســقف خریــد آرد یارانه ای 
در هر دوره وجود خواهد داشــت،به عبارت 
دیگــر نانوا مابه ازای عملکرد دقیق و صحیح 
خود می تواند تا 10 درصد افزایش آرد را در 
دوره های آینده برای خود فراهم کند، با این 
منطــق حجم تولید نــان در بازه های زمانی 
روزانــه افزایش پیدا می کند و امکان افزایش 
سودآوری یا ترمیم درآمد نیز ایجاد می شود، 

این منطــق کمک می کند نانوایی که رفتار 
درستکارانه دارد درآمد بیشتری داشته باشد.

کنش نانوایی ها ارزنده ترین  سابقه ترا
دارایی آنها خواهد بود

وی در پاســخ به سؤالی در مورد روش های 
تقلــب و بحــث برخورد با آن گفت: رویکرد 
عمومی طرح بر اعتماد به رفتار نانوا طراحی 
شــده است اما سامانه در مرحله جدید یک 
عملیــات پالایــش روی تراکنش ها انجام 
می دهــد. تعریفــی را تحت عنــوان رفتار 
متعــارف در این طرح داریم.مشــاور وزیر 
اقتصــاد ادامــه داد: منظور از این عنوان در 
واقع تراکنش هایی اســت که با متوســط 
رفتار تراکنشی سایر نانوایان در آن منطقه 
تفاوت معنی داری را نداشــته باشد. سامانه 
به صورت مســتمر در حال تحلیل ســوابق 
تراکنش ها اســت، به طور مثال اگر توســط 
یــک کارت حجم های بالای خرید نان ثبت 
شــود بدون آنکه دلیل موجهی داشته باشد 
و از مسیرهایی که برای خرید نان سازمان ها 
و مراکز مختلف در نظر گرفته شده نباشد، 
یا فواصل خرید و ساعت تراکنش نامتعارف 
باشد، توسط سامانه تشخیص داده می شود.
معنــای این تشــخیص این اســت که اگر 
نانــوا تخلفی داشــته باشــد، در تخصیص 
ســهمیه ها و کمک هزینه هــای دوره آتی 
ممکن اســت دچار محدودیت شود. پس از 
این ارزنده ترین دارایی یک نانوایی ســابقه 
تراکنش های اوست که کمک می کند بتواند 
دسترســی خود را به آرد یارانه ای افزایش 

دهد و حداکثر کمک هزینه را دریافت کند، 
هیچ رفتاری در سامانه از قلم نخواهد افتاد و 
قرار است به سمت الگویی عادلانه تر حرکت 

کنیم.

تنها براساس نان فروخته شده آرد دوره 
بعد تخصیص پیدا می کند

وی بــا تصریح به اینکــه در مقابل اقدامات 
غیرمتعارف نیازی نیســت سهمیه کاهش 
پیــدا کند، گفت: در مرحله جدید ســهمیه 
ثابــت آرد برای نانوا موضوعیتی ندارد و نانوا 
براســاس فروش نان بــه مردم امکان خرید 
آرد دارد، بــا ایــن منطق هر واحد نانوایی که 
آرد یارانه ای دریافت می کند و معادل آن به 
مردم نــان ارائه نمی دهد به طور خودکار در 
دوره بعدی آرد کمتری دریافت خواهد کرد، 
بنابرایــن در این فرآیند نیازی به کم کردن 
ســهمیه نیست و نانوا برابر نان فروخته شده 

آرد می گیرد و کمی بیشتر.

نقش مردم در نظارت بر کیفیت نان و 
مقابله با کم فروشی

جــلال با اشــاره به نقش مــردم در نظارت 
بــر کیفیــت و جلوگیــری از کم فروشــی 
نــان، گفــت: در مرحله جدیــد و در حوزه 
جلوگیــری از هدررفــت آرد یارانه ای، ایده 
شناورســازی ســهمیه را داریــم و بــرای 
افزایــش هزینه نانوایی ها ایده کمک هزینه 
را داریم، در سمت مردم نیز افزایش قیمت 
یا ســهمیه بندی نداریم، بــا وجود این، در 
حوزه کیفیت نان لازم اســت که بتوانیم از 
مشارکت مردم اســتفاده کنیم.وی افزود: 
برنامه ای  برای این موضوع تهیه شده است 
که به زودی مشخصات آن اعلام خواهد شد. 
در این برنامک مشــتریان پس از خریدهای 
خود از نانوایی ها می توانند سوابق خرید نان 
خود را مشاهده کنند. افراد می توانند به روی 
هر رســید تراکنش نظرات خود نســبت به 
تجربه خرید شامل کیفیت نان، اندازه نان، 
بهداشت و رفتار نانوا ارائه کنند.مشاور وزیر 
اقتصاد ادامه داد: قائل هســتیم که اگر یک 
مشارکت عمومی در سمت مردم نسبت به 
فعالیــت نانوا رخ دهد، تأثیر قابل توجهی بر 
رقابت و در نتیجه افزایش کیفیت پخت نان 
در نانوایی ها خواهد داشــت، به این ترتیب 
به منظور شناســایی تخلفاتــی که به طور 
مســتقیم از تراکنش هــا قابل شناســایی 
نیست نیز از این شیوه استفاده خواهد شد.

خبر ویژه

براساس بخشنامه بانک مرکزی از شنبه ) هشتم بهمن ماه( شعب منتخب بانک های ملی، ملت، تجارت، سپه و صادرات 
در سراســر کشــور می توانند نســبت به خرید فروش ارز به اشخاص حقیقی و حقوقی اقدام کنند.شرایط این معامله ارز 
دقیقا برابر با شرایطی است که بانک مرکزی در بخشنامه اخیر خود درباره خرید و فروش 5000 یورو یا معادل آن برای 
صرافی ها ابلاغ کرده بود.مشــاهدات نشــان می دهد که بانک های اعلام شــده و شعب منتخب آن که عمدتا شعب ارزی 
و ممتاز آنها به حساب می آیند، خرید و فروش ارز را به نرخ بازار متشکل ارزی انجام می دهد.در این میان برخی شعب 
دقیقا براساس شرایط ابلاغ شده بانک مرکزی این کار را انجام می دهند، یعنی اشخاص حقیقی متقاضی ارز باید بالای 
18 ســال ســن باشــند، کارت ملی ارائه دهند، ســیم کارت تلفن همراه شان به نام خودشان باشد و پیش از این )در سال 

جاری( از سهمیه ارز 2000 یورویی که در بخشنامه قبلی اعلام شده بود استفاده نکرده باشند.
اما برخی از بانک ها براساس اطلاعیه های صادر شده در سایت رسمی شان و پاسخ کارشناسان شعب منتخب آنها، 5000 

دلار به متقاضیان می دهند. البته یکی از بانک های منتخب اعلام شــده معادل 5000 یورو یعنی 5400 دلار عرضه 
می کند.شرایط اکثر بانک های منتخب و شعب آنها به غیر از داشتن 18 سال کامل اصل شناسنامه و کارت ملی به همراه 
کپی از آنها این است که متقاضی در بانک مورد نظر حساب داشته باشد و البته حضور شخص در شعب برای دریافت این 
سهمیه ارزی الزامی است.برخی دیگر از بانک ها شرط دیگری را به غیر از داشتن یا افتتاح حساب برای دریافت ارز تامین 
نیاز ضروری به متقاضیان اعلام می کند و آن این است که فرم مخصوص آن که توسط بانک به مشتری ارائه می شود باید 
تکمیل شود.گفتنی است؛ در این میان بانک مرکزی اعلام کرده که بر حسب بررسی های به عمل آمده توسط بازرسان 
این بانک محرز شده که برخی از شرکت های صرافی بدون دلیل موجه و بدون تایید این بانک، اقدام به متوقف نمودن 
عملیات خود نموده و از فعالیت خرید و فروش ارز خودداری می کنند. بنابراین متقاضیان می توانند اگر در صورتی که 

موفق به دریافت ارز از صرافی ها نشدند، نیاز خود را از بانک ها تامین کنند.

ح جدید بانک مرکزی گزارش میدانی از طر

اگر صراف ها ارز ندادند، از بانک ها بگیرید
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نفت و انرژی 4

ح شد؛ گاز و پتروشیمی مطر گو  با رئیس هیات مدیره اتحادیه صادرکنندگان فراروده های نفت،  گفت و   در  

طلب 10 میلیارد دلاری ایران از عراق 

کوتاه از انرژی

بین الملل

 کسری تولید اوپک 
افزایش یافت

 نظرســنجی رویترز نشان داد سازمان 
کشــورهای صادر کننده نفت )اوپک( 
در ژانویه، 28.87 میلیون بشکه در روز 
نفت تولید کرد که 50 هزار بشــکه در 
روز در مقایسه با دسامبر کاهش داشت. 
تولید اوپک در ســپتامبر، به بالاترین 
رکورد از سال 2020 رسیده بود.تولید 
اوپک و متحدانش شامل روسیه که به 
اوپک پلاس معروف هســتند، در طول 
ســال 2022 با بهبــود تقاضا، افزایش 
داشــت امــا در نوامبر، ایــن گروه در 
واکنش بــه کاهش قیمت نفت، هدف 
تولید نفت خود را برای نخســتین بار 
از ســال 2020، بــه میزان دو میلیون 
بشــکه در روز کاهش داد. طبق توافق 
نوامبر، ســهم 10 تولیــد کننده عضو 
اوپــک از ایــن کاهش تولیــد، حدود 
1.27 میلیون بشــکه در روز اســت. با 
کاهــش تولید در ژانویه، نرخ پایبندی 
به این توافق به 172 درصد، در مقایسه 
با 1۶1 درصد در دســامبر رسید.تولید 
نفت اوپک بســیار پایین تر از ســطح 
هدف گذاری شــده است زیرا بسیاری 
از تولیدکنندگان به خصوص نیجریه و 
آنگــولا، فاقد ظرفیت کافی برای تولید 
مطابق ســهمیه توافق شده هستند.بر 
اســاس نظرســنجی رویترز، 10 عضو 
اوپــک که در توافق نفتی اوپک پلاس 
مشارکت دارند، ۹20 هزار بشکه در روز 
کمتر از سطح هدف گذاری شده برای 
ژانویه نفت تولید کردند که در مقایسه 
با کســری تولید 780 هزار بشــکه در 
روز در دســامبر، افزایش داشت.طبق 
آمــار آیکان و دو شــرکت رصد کننده 
دیگــر، عراق کــه دومین تولید کننده 
بزرگ عضو اوپک است، در ژانویه نفت 
کمتــری از میادین جنوبی خود صادر 
کرد. تولید نفت نیجریه که در دسامبر 
بهبود داشــت، ماه میلادی گذشته در 
ســطح مشــابهی ماند و اگر این کشور 
بخواهــد به هدف تولیــد 1.۶ میلیون 
بشکه در روز در سه ماهه جاری دست 
پیــدا کند، باید تلاش بیشــتری انجام 
دهد.کشــورهای عضو اوپک در منطقه 
خلیج فــارس، تقریبا نزدیک به هدف 
تعیین شــده تحت توافق اوپک پلاس، 
تولید کردند. بنا بر اظهارات برخی منابع 
در این نظرســنجی، عربستان سعودی 
نفت کمتری صادر کرد. تولید در امارات 
متحده عربی، به میزان حدود 10 هزار 

بشکه در روز افزایش یافت. 

 حمل نفت روسیه 
توسط نفتکش های غربی 

افزایش یافت
نفتکش های غربی حمل نفت روســیه 
را در مــاه ژانویه که قیمت گرید نفتی 
اورال پایین تر از سقف قیمت بین المللی 
بــود، افزایش دادند.کشــورهای گروه 
هفت، استرالیا و اتحادیه اروپا از پنجم 
دسامبر، اجرای سقف قیمت ۶0 دلار در 
هر بشکه را برای فروش نفت روسیه که 
از طریق دریا حمل می شود، آغاز کردند. 
این سقف قیمت به کشورهای خارج از 
اتحادیه اروپا اجازه می دهد نفت روسیه 
را وارد کننــد امــا ارائه خدمات حمل 
و بیمه توســط شــرکت های غربی، در 
صورت فروخته شــدن نفت روسیه به 
قیمت بالاتر از ۶0 دلار در هر بشــکه، 
ممنوع خواهد کرد.عمده نفت روســیه 
اکنون پایین این سطح معامله می شود 
و قیمــت گریــد نفتی اورال که از بندر 
پریمورسک صادر می شود، برای تحویل 
بر مبنای فوب، 4۹ دلار و 50 ســنت و 
از بندر نووراسییســک، 47 دلار و 83 
سنت بود.بنا بر اظهارات معامله گران و 
آمــار رفینیتیو آیکان، بارگیری نفت از 
بنادر اروپایی پریمورسک، اوست لوگا 
و نووراسییســک روســیه، تحت تاثیر 
تقاضای قوی آســیا، صعود قیمت نفت 
و قابل دســترس بــودن نفتکش های 
بیشــتر، در ژانویــه بــه بیــش از ۹.5 
میلیون تن رسید. بارگیری نفت روسیه 
و قزاقستان از بنادر پریمورسک و اوست 
لوگا، در ژانویه به 7.4 میلیون تن رسید 
که بالاترین میزان از ســال 201۹ بود.
کشــتی های متعلق به اتحادیه اروپا به 
خصوص یونان، بیش از دو میلیون تن 
نفت اورال را از بنادر روســیه در دریای 
بالتیک و دریای سیاه در ژانویه بارگیری 
کردند که معادل بیش از یک چهارم از 

صادرات روسیه بود.

سخنگوی صنعت برق عنوان کرد؛

مصرف 195 میلیون لیتری 
نیروگاه ها در زمستان

ســخنگوی صنعــت برق گفــت: مصرف 
ســوخت نیروگاه ها در تابســتان یک و نیم 
برابر فصل زمســتان اســت به طوری که 
مصرف فعلی 1۹5 میلیون لیتر اســت در 
صورتی که این عدد در تابســتان به 300 
میلیون متر مکعب می رسد.سال جاری با 
وجود آنکه اســتان های شــمالی با مشکل 
گاز دســت و پنجه نرم کردند، قطعی برق 
به آن صورت در تهران و شهرستان ها وجود 
نداشت، اما مصرف سوخت نیروگاه ها افزای 
داشــته که ما شاهد قطعی برق نبوده ایم، 
مصطفی رجبی مشهدی سخنگوی صنعت 
برق در رابطه با این موضوع به مهر می گوید: 
با توجه به اینکه در فصل تابستان اوج مصرف 
برق اســت مصرف سوخت نیروگاه افزایش 
پیدا می کند.وی ادامه داد: مصرف سوخت 
نیروگاه ها در تابستان یک و نیم برابر فصل 
زمستان است به طوری که مصرف فعلی ما 
اکنون به 1۹5 میلیون لیتر است در صورتی 
که این عدد در تابســتان به 300 میلیون 
متر مکعب می رسد.سخنگوی صنعت برق 
با اشاره به پایداری شبکه برق استان تهران 
در این زمینه توضیح داد: شــبکه برق در 
شهر تهران پایدار است اما مدیریت مصرف 
باید مورد توجه قرار گیرد تا با مشــکلات 
قطعی برق مواجه نشــویم.رجبی مشهدی 
در خاتمــه اضافه کرد: تا کنون قطعی برق 
در بخش خانگی گزارش نشده است ضمن 
آنکه تا کنون ســوخت نیروگاه ها به صورت 
مســتمر در حال تأمین اســت و مشکلی از 
ایــن حیث وجود نــدارد و امید می رود در 
روزهای ســرد مردم نیز با صرفه جویی که 
دارند مشکلی در تأمین برق نداشته باشیم.

از بودجه 1402 چه می دانید؟

معافیت روستاییان از اجرای 
قانون حمایت از برق

براساس قانون حمایت از صنعت برق 10 درصد 
مبلغ برق مصرفی در ســقف ۶۶هزار میلیارد 
ریال تعیین می شود.مشترکان برق روستایی 
و عشایری مجاز و برق چاه های کشاورزی مجاز 
از شمول حکم این بند معاف هستند.عوارض 
موضوع ماده )5( قانون حمایت از صنعت برق 
کشور مصوب 10/ 8/ 13۹4  به میزان 10 درصد 
مبلغ برق مصرفی در ســقف شــصت و شش 
هزار میلیارد ریال تعیین می شــود. مشترکان 
برق روستایی و عشایری مجاز و برق چاه های 
کشاورزی مجاز از شمول حکم این بند معاف 
هستند.از منابع حاصل, 35 درصد به حساب 
شــرک توانیر نزد خزانه داری کل کشور برای 
حمایــت از توســعه و نگهداری شــبکه های 
برق روســتایی و شــصت و پنج درصد مابقی 
برای تولید برق تجدیدپذیر و پاک و توســعه 
فناوری های تجدیدپذیر با اولویت روســتایی, 
عشــایری خانوارهای کم درآمد تحت پوشش 
کمیتــه امــداد حضرت امام )ره( و ســازمان 
بهزیســتی و تکمیل و بهره بــرداری نیروگاه 
بادی میل نادر اســتان سیستان و بلوچستان 
به حساب ســازمان انرژی های تجدیدپذیر و 
بهره وری انرژی برق )ســاتبا( نزد خزانه داری 
کل کشــور واریــز می گردد تــا پس از مبادله 
موافقتنامه با ســازمان برنامه و بودجه کشور 

به صورت کامل صرف شود.

 سرپرست پروژه انبار اتوماتیک 
در پتروشیمی شهید تندگویان :

پیشرفته ترین انبار مکانیزه 
 صنعت پتروشیمی ایران 
به بهره برداری می رسد

از  بهره بــرداری  معکــوس  شــمارش  
پیشــرفته ترین انبــار اتوماتیــک صنعــت 
پتروشــیمی برای بارگیری محصولات گرید 
نســاجی پتروشیمی شــهید تندگویان آغاز 
شــده است؛ پروژه ای که هدف از احداث آن 
کاهش هزینه هــای تولید و بارگیری، ایجاد 
سامانه اطلاعاتی فروش محصولات است.این 
انبار مکانیزه که مجموعه روباتیک پیشرفته و 
بســیار پیچیده در صنعت پتروشیمی کشور 
به شــمار می رود، از پارســال، بــا راه اندازی 
کارگروهی از ســوی مدیرعامل پتروشیمی 
شهید تندگویان با مشارکت دانش بنیان های 
ایرانــی و بــا حداقل ســرمایه گذاری ارزی و 
ریالی آماده بهره برداری رســمی شده است.

امیرحســین رجاء، سرپرســت پــروژه انبار 
اتوماتیک در پتروشــیمی شهید تندگویان با 
تشریح جزئیات راه اندازی و بهره برداری انبار 
اتوماتیک و هوشــمند این شرکت گفت: این 
انبار اتوماتیک، ســال 2002 از سوی شرکت 
آلمانی Autefa طراحی و اجرا شده، به طوری  
که این مجموعه ســطح اتوماســیون بسیار 
بالایی دارد و از نظر فناوری در ســطح کشور 
بی نظیر و در سطح منطقه کم نظیر است. وی 
در ادامه  اظهار کرد: این انبار اتوماتیک شامل 

42 روبات صنعتی  است.

وزارت برق عراق در بیانیه ای اعلام کرده بود: توقف در 
واردات گاز بــه مــدت 12 روز که به گفته طرف ایرانی 
به دلیل تعمیر و نگهداری خطوط لوله انتقال گاز بوده، 
موجب از دســت رفتن حدود 7 هزار و 500 مگاوات از 
سیســتم برق در بغداد، مناطق مرکزی و فرات میانی 
شــد.در ایــن  خصوص رئیس هیات مدیــره اتحادیه 
صادرکننــدگان فراروده های نفت، گاز و پتروشــیمی 
گفت: قطعا اگر عراق و ترکیه بتوانند از مبادی دیگری 
نیاز خود را تامین کنند و مطمئن باشــند که در تمام 
فصول ســال می توانند به طور پیوســته گاز را دریافت 
کنند، سراغ خریداران دیگری خواهند رفت ولی وضعیت 
منطقه طوری است که کشور دیگری امکان جایگزینی ما 
را در بازار عراق ندارد، ترکیه نیز با توجه به افزایش مصرف 
داخل و هم با توجه به اینکه امکان صادرات را دارد قطعا در 
202۶ قراردشان را با ایران تمدید می کنند.سیدحمید 
حسینی ، درباره اخباری مبنی بر توقف صادرات گاز به 
عراق از سوی ایران اظهار داشت: طبق آماری که اخیرا 
منتشر شده جمعا 14 میلیون متر مکعب در روز صادرات 
گاز انجام می شود که احتمالا ۶ تا 7 میلیون متر مکعب 
به ترکیه می رود، در حالی که توافق ما با ترکیه حدود 
25 میلیون متر مکعب در روز است. به عراق هم حدود 
7 میلیون متر مکعب گاز صادر می شــود در حالی که 
ما در ماه های قبل روزانه 50 میلیون متر مکعب در روز 
به این کشــور صادر می کردیم، آمار صادراتی که اخیرا 
اصلاح شد بیانگر این است که امسال عراق 3.5 میلیارد 
دلار گاز از ایران وارد کرده است. قطعا در قرارداد با عراق 
آمده که ما در زمستان می توانیم صادرات به این کشور را 

کاهش دهیم، بنابراین باتوجه به سرما در داخل کشور 
شرایط به گونه ای نیست که بتوانیم بیش از این صادرات 
انجام دهیم. دو سال گذشته هم صادرات به این کشور 
کاهش یافته بود، هرچند عراق گلایه مند است اما شرایط 

ما را درک می کنند.

 عراق و ترکیه به واردات گاز از ایران 
ادامه می دهند؟

وی درباره احتمال اینکه در شــرایط ناپایدار صادرات 
بازارها را از دست بدهیم، گفت: قطعا اگر عراق و ترکیه 
بتواننــد از مبادی دیگــری نیاز خود را تامین کنند و 
مطمئن باشــند که در تمام فصول ســال می توانند به 

طور پیوســته گاز را دریافت کنند، ســراغ خریداران 
دیگری خواهند رفت ولی وضعیت منطقه طوری است 
که کشور دیگری امکان جایگزینی ما را در بازار عراق 
ندارد، ترکیه نیز با توجه به افزایش مصرف داخل و هم 
با توجه به اینکه امکان صادرات را دارد قطعا در 202۶ 

قراردشان را با ایران تمدید می کنند.

10 میلیارد دلار از عراق طلبکاریم
رئیس هیات مدیره اتحادیه صادرکنندگان فراروده های 
نفت، گاز و پتروشیمی در ادامه درباره مطالبات از تصریح 
کرد: اخیرا رئیس کل بانک مرکزی مطالبات ما از عراق 
را 10 میلیارد دلار اعلام کرده است، نخست وزیر عراق 

قول داد باید مکانیسمی طراحی شود که ما این منابع را 
وصول کنیم و یا صرف خرید کالاهای مورد نیاز کشور 
کنیــم.وی با تاکید بر اینکه قاعدتا روال کنونی تولید و 
مصرف گاز کشور نمی تواند ادامه پیدا کند، بیان داشت: 
باید به طور جدی سرمایه گذاری صورت گرفته و تولید 
افزایش پیدا کند، باید گازهای فلر و تلفات در شبکه نقل 
و انتقال و در مصرف بخاری های گازی کنترل شود. از 
سوی دیگر باید بتوانیم مصرف داخل را مدیریت کنیم 
و به وضعیت پایدار برســیم، باید بتوانیم ذخیره سازی 
را جدی بگیریم که برای زمســتان به کمک ما بیاید. 
پروژه هــای ال ان جی را توســعه دهیم و یا مصرف گاز 
ال پی جــی را در برخی زمینه ها مثل خودرو جایگزین 
مصرف گاز شــهری کنیم.حســینی خاطرنشان کرد: 
خوشــبختانه علیرغم مشکلاتی که برای صنعت برق 
عراق به خاطر کمبود گاز ایجاد شــده ما در زمینه های 
دیگر توانســتیم در شــرایط موجود عراق؛ توانمندی و 
کیفیت کالای ایرانی را به چشم بیاوریم، نیروگاه هایی 
که با استفاده از توربین های ایرانی در عراق کار می کنند 
بازدهی خوبی داشته و حتی بهتر از رقبای خارجی جواب 
داده اند، ضمن اینکه ترانسفورماتورهای برقی که از ایران 
در این کشور نصب شده از کیفیت بالایی برخوردار است، 
به طوری که بسیاری از ترانسفورماتورهایی که از ترکیه 
و چین وارد این کشور شده به شدت دچار آسیب شده 
است. بنابراین کیفیت و توانمندی صنعت برق ایران در 
زمینه توربین ها و ایجاد نیروگاه و ترانسفورماتورها در 
عراق بیانگر این است که همکاری با ایران بسیار می تواند 

به نفع اقتصاد این کشور باشد.

خبر ویژه

در حال حاضر میزان ذخایر ســدهای پنجگانه تامین کننده آب اســتان تهران 
23۹ میلیون مترمکعب اســت. مدیر دفتر بهره برداری از تاسیســات آبی و برقابی 
شرکت آب منطقه ای تهران با اعلام این مطلب، اظهار داشت: از مجموع ظرفیت 
1888 میلیون متر مکعبی پنج ســد تامین کننده آب شــرب استان تهران 23۹ 
میلیون متر مکعب آب پشــت ســدها ذخیره شده که بیانگر این است تنها حدود 
12.۶۶ درصد از ظرفیت کلی سدهای پنجگانه تامین کننده آب استان تهران پر 
است.ارســطویی حجم آب موجود در مخزن ســد امیرکبیر را حدود 24 میلیون 
مترمکعب اعلام و تصریح کرد: این میزان در روز مشابه سال گذشته 40 میلیون 

مترمکعب بوده اســت، همچنین حجم ذخیره آب ســد طالقان از 178 میلیون 
مترمکعب سال گذشته به 14۶ میلیون مترمکعب کاهش پیدا کرده است. علیرضا 
ارسطویی افزود: حجم ذخیره آب سد لار سال گذشته 13 میلیون مترمکعب بوده 
که در مقایسه با موجودی 12 میلیون مترمکعبی فعلی، یک میلیون مترمکعب 
کاهش را نشان می دهد و حجم آب سد ماملو نیز از 70 میلیون مترمکعب سال 
گذشته، به 44 میلیون مترمکعب رسیده است، این درحالیست که حجم ذخیره 
آب سد لتیان در مقایسه با روز مشابه سال گذشته با 5 میلیون متر مکعب کاهش 

به 13 میلیون مترمکعب رسیده است.

مدیر دفتر بهره برداری از تاسیسات آبی و برقابی شرکت آب منطقه ای تهران :

میزان ذخایر سدهای پنجگانه استان تهران به 239 میلیون مترمکعب رسید

توسط تعدادی از  نمایندگان مجلس صورت گرفت ؛

تقدیر از اقدامات وزارت نفت برای احیای دیپلماسی انرژی و خنثی سازی تحریم ها
تعدادی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی از تلاش ها و اقدام های 
وزارت نفت در یک سال و نیم اخیر به ویژه در بخش دیپلماسی انرژی 
و خنثی ســازی تحریم ها قدردانی کردند.ابوالفضل ابوترابی، نماینده 
نجف آباد در مجلس شورای اسلامی در این باره گفت: برخلاف دولت 
گذشته که بیشتر اقدام ها در این وزارتخانه در حد حرف و شعار باقی 
ماند، در دولت سیزدهم شاهد هستیم از طریق فعال شدن دیپلماسی 
انرژی با کشورهای همسایه، فروش نفت و فرآورده های نفتی افزایش 
یافته اســت و توانســتیم با چنین رویکردی تحریم ها را خنثی کنیم.

وی افزود: همکاری با کشــورهای همســایه در حوزه انرژی، دریافت 
بدهی های گازی از عراق، افزایش درآمدهای نفتی و بازگشــت پول 

آن به کشور و... از جمله اقدام های مهم وزارت نفت در یک سال و نیم 
گذشته بود، در حالی که در دولت گذشته به چنین مواردی بی توجهی 
شــد.هادی بیگی نژاد، عضو کمیســیون انرژی مجلس نیز با اشاره به 
موضوع احیای دیپلماســی انرژی کشــور در دولت ســیزدهم گفت: 
ایران باید با همه کشــورهای همســایه ارتباط برقرار کند تا مشکلات 
اقتصادی کشور برطرف شود.وی اظهار کرد: اتخاذ رویکرد دیپلماسی 
فعال انرژی از ســوی این دولت ســبب افزایش مشــتری های نفتی 
ایران و جهش درآمدهای نفتی کشــور شده است.منصور شکرالهی، 
عضو کمیسیون انرژی مجلس نیز با بیان اینکه دیپلماسی انرژی در 
دولت ســیزدهم به صورت ملموس و واقعی نمایان شــده است، گفت: 

در این دولت به خوبی مشاهده کردیم که همکاری با جهان در حوزه 
انرژی فعال شــده اســت.وی با اشــاره به اینکه اقدام های خوبی در 
حوزه دیپلماسی انرژی از طرف وزارت نفت انجام شده است، افزود: 
امــروز اهمیــت راهبردی برای ما ترانزیت در حوزه نفت و گاز اســت 
که باید بیش از گذشــته روی آن کار شود.حســین حسین زاده، عضو 
هیئت رئیســه کمیســیون انرژی مجلس نیز با بیان اینکه دیپلماسی 
فعــال انــرژی در صنعت نفت و گاز ما تأثیرگذار خواهد بود، گفت: در 
گذشــته به موضوع دیپلماســی انرژی به ویژه با کشورهای همسایه 
توجهی نشد که خوشبختانه دیپلماسی منطقه ای و انرژی در دولت 

سیزدهم منطقی و تأثیرگذار بوده است.

وزیر نفت:

 امیدواریم مجبور 
به واردات بنزین نشویم

وزیــر نفــت گفــت: ظرف دو ســه مــاه آینده 
تفاهم نامه هایی که با شــرکت های بزرگ روسی 
شده است به قرارداد منجر خواهد شد.جواد اوجی 
در جمع خبرنگاران در حاشیه جلسه هیئت دولت 
گفــت: وزارت نفــت هم در ایام دهه فجر و هم تا 
پایان امســال پروژه هــای خیلی خوب و بزرگی 
را در دولــت ســیزدهم افتتاح می کند، از جمله 
پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی است که ان شاءالله 
در همین ایام به  بهره برداری می رسد.وی افزود: 
این پالایشــگاه بالغ بر پنجاه و شش میلیون متر 
مکعب گاز در روز را فرآوری و به شــبکه خطوط 
انتقال گاز سراســری کشــور تزریق می کند و به 
این صورت پرونده احداث پالایشــگاه های پارس 
جنوبی بســته می شــود؛ این پالایشگاه آخرین 
پالایشــگاه فراورش گاز میدان مشــترک پارس 
جنوبی است.وی گفت: دو پتروشیمی هم تا پایان 
امســال به بهره برداری می رســد که بالغ بر سه 
میلیارد دلار در این دو پتروشیمی سرمایه گذاری 
شده است.اوجی درباره تعرفه گاز مشترکان گاز 
خانگی گفت: ما به همه مشــترکان گاز خانگی 

و تجاری اطلاع رســانی کرده بودیم و بر اســاس 
مصوبه مجلس  دولت  مکلف شــده بود برای آن 
دسته از مشترکان که خارج از الگو مصرف داشتند 
به صورت غیریارانه ای هزینه را محاســبه کند، 
همچنیــن دولــت  در آذر ماه مصوبه ای داد تا آن 
دســته از مشــترکان که در سقف الگوی مصرف 
قیمــت گاز مصــرف می کننــد، افزایش قیمت 
نداشته باشند .اوجی درباره واردات بنزین در ماه  
آینده گفت: امیدواریم با همکاری که مردم دارند 
و تدابیر دولت مجبور نشویم بنزین وارد کنیم.وی 
درباره سقف تعریف شده برای تعرفه های مصرف 
مشــترکان گاز نیز اظهار کرد: با زمستان سردی 
که داشتیم در مصرف و تولید رکورد داشتیم، اما 
مجبور به قطعی برق و گاز در 2۶ میلیون مشترک 
نشدیم. این تعرفه ها را کارشناسان شرکت ملی 
گاز  تعیین کردند سقف الگوی مصرف و جداول 
تعرفه ها را تعدیل کردند و آن دســته که در این 
سقف قرار می گیرند شامل این تخفیف می شوند 
و تاکید می کنم که تعیین این جداول و تعرفه ها 

کاملا کارشناسی و منصفانه بوده است.

رئیس کمیته نیرو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی:

کاهش استفاده  گاز باعث   مصرف بهینه 
از مازوت می شود

رئیس کمیته نیرو کمیســیون انرژی مجلس 
شورای اسلامی با تاکید بر اینکه مصرف گاز در 
کشور خیلی زیاد است گفت که قطعا با مدیریت 
مصرف می توان به بهترین نحو از گاز استفاده 
کرد و در این شــرایط دیگــر احتیاج به تولید 
و اســتفاده از مازوت نیســت.پرویز محمدنژاد 
قاضی محله با اشــاره به ضرورت گام برداشتن 
در مسیر بهینه سازی مصرف و تصفیه سوخت 
مــازت مصرفی در نیــروگاه ها، بیان کرد: ما با 
تــراز منفــی انرژی در حــوزه برق، گاز و حتی 
گازوئیــل ومازوت مواجه هســتیم که اینها به 
دلیل وجود مشــکلاتی در حوزه تامین انرژی 
است.این عضو کمیسیون انرژی مجلس با بیان 
اینکه »تقریبا 250 میلیون متر مکعب کمبود 
گاز داریم« گفت: الزامی مبنی بر اســتفاده از 
ســوخت جایگزین مثل مازوت و گازوئیل و یا 
سوخت تصفیه شده مازوت به جای گاز، وجود 
دارد ولی در هر کدام از این ها هم محدودیتی 
وجود دارد؛ مازوت تصفیه شده خوب است اما 
در آن هــم محدودیت تولید داریم.محمد نژاد 

با بیان اینکه »از گازوییل و مازوت تصفیه شده 
با درصدهای مختلف استفاده می شود« افزود: 
چاره ای جز اســتفاده از مــازوت وجود ندارد 
چون در غیر این صورت با مشــکلاتی مواجه 
می شویم که از دلایل آن کمبود تولید برق آبی 
بخاطر خشکسالی است.وی ادامه داد: 10 تا 12 
هزار مگاوات نیروگاه های آبی در سبد مصرفی 
نداریم چون پشت سدها آب نیست. همچنین 
بخشی از انرژی برای مصارفی از جمله رمزارزها 
مصرف می شود که در پروسه کاری نبوده است 
این بدین معناست که در مجموع برای تامین 
نیاز کشور حدود 13 هزار مگاوات کمبود برق 
وجــود دارد لذا از چند جهت نیاز اســتفاده از 
مازوت یا مازوت رقیق شــده یا گازوئیل داریم.

در حــال حاضر نــرخ گازوئیل صادراتی تقریبا 
75 ســنت اســت که با صادرات، ارزش افزوده 
بیشــتری حاصل می شــود اما این کار شدنی 
نیست چون تامین برق و گاز منازل در اولویت 
اســت؛ با قرار دادن تمامی مولفه ها چاره ای 

جز استفاده از مازوت نیست .
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5بانک و بیمه

مدیر منابع انسانی شرکت فروسیلیس ایران:

 منابع انسانی رکن اصلی 
تولید و ارتقای سازمان ها است

سمنان / گروه استان ها: مدیر منابع انسانی 
شرکت فروسیلیس ایران با بیان اینکه منابع 
انســانی رکن اصلی تولید و ارتقای سازمان 
هاســت به تشــریح گوشه ای از مشوق های 
این کارخانه برای حمایت از پرسنل پرداخت 
.محمــود طاهری با اشــاره به اهمیت حوزه 
منابــع انســانی، بیان کرد : منابع انســانی 
مهترین ســرمایه سازمانهاســت و در ورای 
هــر خدمات توفیق امیــز، نیز های خدوم، 
متعهــد و متفکری هســتند که تلاش آنان 
منجــر به خلق نخصگل می شــود. وی بیان 
کرد : فروســیلیس ایران در راســتای ایجاد 
انگیزه بیشتر کارکنان و  حمایت از نیروهای 
ایــن کارخانه ســعی دارد در کنار توجه به 
مسائل رفاهی ، بستر سالم و دور از استرس 
را برای فعالیت آنان فراهم کند.طاهری ادامه 
داد: انجام معاینات قبل از اســتخدام،  انجام 
معاینات دوره ای و آموزش بدو اســتخدام، 
در سه قسمت بهداشتی، آموزشی عمومی و 
آموزش تخصصی از موارد شاخصی است که 
این کارخانه مکلف به اجرای آن است. مدیر 
منابع انسانی شرکت فروسیلیس ایران با بیان 
اینکه سیستم پرداخت حقوق و دستمزد در 
این شــرکت بر مبنای طبقه بندی مشــاغل 
است، ادامه داد: پرداخت مزایایی چون حق 
جذب محیط کار، حق جذب بازار کار و فوق 
العاده پســت، حق رتبــه مزایای ماندگاری 
و... از مــوارد دیگری اســت که به آن توجه 
ویژه می شــود طاهری با اشــاره به پرداخت 
بــه موقع حقوق بیان کرد: در این شــرکت 
حقوق نهایتا تا دوم هر ماه به حساب کارکنان 
واریز می شود و تا به حال در پرداخت حقوق 
وقفه ای ایجاد نشد. وی با اشاره به ضرورت 
توجه به مسائل رفاهی پرسنل، بیان کرد : در 
ماه های مناســبتی چون ماه مبارک رمضان 
برای کارکنان، ســبدهای معیشتی در نظر 
گرفته می شــود و با توجه به وضعیت تولید 
در ۶ ماهه ابتدایی ســال، مشوق هایی برای 
کارکنان در نظر گرفته می شــود.مدیر منابع 
انســانی شرکت فروســیلیس ایران یادآور 
شــد: پرداخت وجه نقد بــه کارگران نمونه 
در روز کارگر، پرداخت وام قرض الحســنه 
بــه کارکنان متقاضی تســهیلات ، در نظر 
گرفتن پاداش ازدواج، پرداخت های نقدی به 
مناسبت سالروز تولد و... نمونه ای از اقدامات 
این کارخانه برای حمایت از نیروهای انسانی 

فعال در فروسیلیس ایران است.

رئیس عقیدتی - سیاسی فرماندهی انتظامی 
استان اصفهان:

تامین امنیت، وظیفه پلیس است
اصفهــان / گروه اســتان هــا: رئیس عقیدتی 
سیاســی فرماندهی انتظامی استان اصفهان، 
در نشست خبری با اصحاب رسانه درخصوص 
برنامه های فراجا برای کارکنان، اعضای وابسته 
و خانواده هایشــان گفت: در بحث اعتقادی و 
دینی، برگزاری مراســمات ملی و مذهبی اعم 
از اعیاد و عزاداری های ائمه اطهار، از اســاتید 
کشــوری اســتفاده و برای کارکنــان برنامه 
برگــزار می کنیم که موجب تقویت دین باوری 
کارکنــان شــود.  وی بــا بیان اینکــه یکی از 
وظایف عقیدتی سیاسی بیان این مسائل برای 
خانواده ها و اعضای وابسته است، گفت: روزانه، 
کلاس هایی در راستای تقویت باورهای دینی 
و هدایت سیاســی برای خانواده ها و کارکنان 
در کانون فرهنگــی فاطمه الزهرا)س( داریم. 
ایروانی ادامه داد: در بعد سیاســی و تجزیه و 
تحلیل مسائل سیاسی، کانون هادیان سیاسی 
را تاسیس کردیم و اساتید سازمانی، حوزوی و 
کشوری را دعوت می کنیم تا مسائل سیاسی را 
برای کارکنان تحلیل کنیم تا بتوانیم پلیســی 
در تراز نظام اســلامی و قرآن داشــته باشیم.

رئیس عقیدتی سیاســی فرماندهی انتظامی 
اســتان اصفهان با اشاره به ایام ا... دهه فجر در 
خصــوص برنامه هــای فراجا بیان کرد: یکی از 
برنامه ها فضاسازی انقلابی است که در تمامی 
یگان ها، کلانتری ها و پاسگاه ها انجام می شود و 
هر روزه برنامه هایی با عنوان بیان دستاوردهای 
انقلاب اسلامی برای کارکنان خواهیم داشت.

وی در ادامــه بیــان کــرد: همایش هایی در 
همین راستا برای کارکنان، خانواده هایشان و 
کارکنان وظیفه برگزار می شــود، همچنین در 
خصوص اهداف امامین انقلاب برای تشــکیل 
انقلاب اسلامی به خصوص برای جوان ها یکی 
از وظایف ما این است که آن را به آن ها منتقل 
کنیــم. ایروانی با بیان اینکــه یکی از وظایف 
ســازمان عقیدتی سیاسی، ترویج قرآن است، 
اظهار کــرد: برنامه های متنوع قرآنی ازجمله 
حفــظ قرآن، آموزش روخوانی قرآن و...داریم، 
همچنین مســابقات قرآنی بــرای کارکنان، 
خانواده ها و اعضای وابســته برگزار می شــود.

رئیس عقیدتی سیاســی فرماندهی انتظامی 
استان اصفهان ادامه داد: امسال 3 هزار و ۶00 
نفر در مســابقات قرآن از کل اســتان ثبت نام 
کردند و از میان آن ها 300 نفر از آقایان و 200 
نفر از خانم ها حائز رتبه استانی شدند، 30 نفر از 
آقایان و 3۶ نفر از خانم ها نیز به مرحله کشوری 
راه یافتند، در کل استان، 22 حافظ کل قرآن 

از پرسنل و خانواده ها داریم. 

مشهد / سمیرا رحمتی
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای 
اسلامی شهر مشهد مقدس گفت: اعمال 
تخفیــف 40 درصــدی عــوارض ویژه 
حوزه هــای درآمدی 4 و 5 شــهرداری، 
فرصت مغتنمی برای تشویق ساکنان این 
پهنه ها به ساخت ساز ضابطه  مند است.
سیدابراهیم علیزاده با تبریک ماه رجب 
و گرامیداشــت دهه مبارک فجر انقلاب 
اســلامی، اظهارکرد: یکی از مهمترین 
سیاســت گذاری های  و  رویکردهــا 
شــورای اسلامی شــهر مشهد مقدس، 
رونق ساخت وســاز و ســرمایه گذاری 
در حــوزه صنعت ســاختمان اســت؛ 
چراکه رونق صنعت ســاختمان، رونق 
اقتصادی شــهر را به همراه دارد و نقش 
پیشــرویی در این عرصــه ایفا می کند.
وی افزود: برهمین اســاس و با توجه به 
پیــش رو بودن ایام ا... دهه مبارک فجر، 

در جلســه علنی اخیر شورای اسلامی 
شــهر مشــهد مقدس، لایحه تخفیف 
عوارض شــهرداری به تصویب رسید؛ به 
نحوی که شــهروندان می توانند از این 
تخفیف هــا در پرداخت نقدي عوارض 
صــدور مجوزهای ســاختمانی اعم از 
گروه پروانــه و پایانکار، عوارض احداث 
و توســعه خطوط قطار شهری، قبوض 
عوارض کسب و پیشه و عوارض بر فعالیت 
مشاغل غیر مشمول قانون نظام صنفی 
و بهای خدمات پسماند و بهای خدمات 
آتش نشــانی و خدمات ایمنی بهره مند 
شوند.رئیس کمیسیون برنامه و بودجه 
شــورای اسلامی شهر مشهد مقدس با 
بیان اینکــه این تخفیفات در 2 مرحله 
و بــازه زمانــی تعریف شــده، به نحوی 
کــه مرحله اول، همزمــان با آغاز دهه 
مبــارک فجر، از 12 بهمن ماه لغایت 30 
بهمن ماه اجرایی می شود، گفت: یکی از 

رویکردهای اساسی شورای ششم، توجه 
به مناطق کم بخوردار و حاشــیه بوده و 
این سیاســت را در تصمیم گیری های 
مختلف پیاده ســازی کرده ایم.علیزاده 
تصریح کرد: در مصوبه تخفیف عوارض 
هم این نگاه تجلی پیدا کرده اســت؛ به 
نحوی کــه در حوزه های درآمدی 1، 2 

و 3 شــهرداری، پرداخت نقدی عوارض 
مشــمول 30 درصد تخفیف می شــود 
ولــی در حوزه هــای درآمدی 4 و 5، که 
شامل مناطق کم برخوردار و حاشیه شهر 
می شود، این تخفیف به میزان 40 درصد 
اعمال می شود.وی گفت: امیدواریم از این 
طریق بتوانیم شــاهد تقویت و گسترش 

ساخت وسازهای قانونی و مطابق ضابطه 
در این پهنه ها باشیم.علیزاده همچنین 
افــزود: با توجه به اینکه شــهروندان در 
بازه زمانی یاد شــده به هردلیلی ممکن 
است که امکان پرداخت عوارض را پیدا 
نکنند و یا فرصت نداشته باشند، شورای 
شــهر در این مصوبــه تمهیدات لازم را 
اندیشــیده اســت؛ بر این اساس، از یکم 
تا 17 اســفندماه، حوزه های درآمدی 1، 
2 و 3 بــه میــزان 20 درصد و حوزه های 
درآمــدی 4 و 5 از تخفیف 30 درصدی 
بهره مند می شوند.وی خاطرنشان کرد: 
امیدواریم شهروندان، به ویژه در مناطق 
کم برخوردار و حاشیه شهر، از تسهیلات 
پیش بینی شده استفاده مطلوبی داشته 
باشــند و ضمن اینکه پرداخت عوارض 
را بــه روزهای پایانــی موکول نکنند تا 
 بتوانیم به نحو مطلوب پاسخگویی لازم را 

داشته باشیم.

کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر مشهد: رئیس 

تخفیف عوارض؛ فرصتی برای ساخت وساز ضابطه مند در حاشیه شهر است

5
استقبال از روز پدر با کارت هدیه 

موسسه اعتباری ملل
 بــا کارت هدیه موسســه 
اعتباری ملل به اســتقبال 
میلاد امام علی)ع( و روز پدر 
برویم.این موسســه طبق 
ضوابــط  بانــک مرکــزی 
جمهوری اسلامی ایران نسبت به صدورانواع کارت 
هدیه به مناســبت ها و با مبالغ مختلف اقدام می 
نماید، که به مناسبت روز ولادت مولی الموحدین 
امــام علــی)ع( و روز پدر انواع کارت های هدیه را به 
ســفارش متقاضیان با متن و طــرح دلخواه صادر 
می کند.این گزارش می افزاید: دارندگان این کارت 
می توانند از کلیه پایانه های فروشــگاهی نسبت به 

خرید کالا و خدمات اقدام نمایند

 آغاز جشنواره کارت های هدیه 
بانک دی

 بانک دی با هدف تشــویق 
عموم مردم به اســتفاده از 
بانکــداری  خدمــــــات 
الکترونیکــی، جشــنواره 
کارت هــای هدیه را برگزار 
می کند. همه کارت های هدیه که از ابتدای بهمن 
ماه سال جاری تا پایان فروردین ماه سال آینده توسط 
بانک دی صادر شده باشند، به صورت خودکار و تنها 
با رعایت ضوابط امتیازدهی، در جشــنواره شرکت 
داده می شــوند.خریداران کارت هدیه به ازای هر 
500 هزار ریال، 50 امتیاز دریافت خواهند کرد، اما 
حداقل امتیاز برای شرکت در قرعه کشی 200 امتیاز 
است.همچنین مانده روزانه کارت هدیه به ازای هر 
500 هزار ریال 100 امتیاز خواهد داشت، اما حداقل 
امتیــاز لازم جهت شــرکت در قرعه کشــی ویژه 
دارندگان کارت هدیه، 2000 امتیاز اســت.جایزه 
سطح اول این جشنواره برای دارندگان امتیاز بین 
1000 تــا 4000، کارت هدیــه 10 میلیون ریالی و 
جایزه ســطح دوم برای دارنــدگان بیش از 4000 
امتیــاز، کارت هدیــه 20 میلیون ریالی اســت.در 
اردیبهشت ماه سال آینده، خریداران کارت هدیه و 
دارندگان فیزیک کارت هدیه، به طور مستقل در دو 
قرعه کشــی شــرکت داده خواهند شــد و هیچ 
محدودیتــی برای خرید کارت هدیه وجود نخواهد 
داشــت.علاقه مندان به شــرکت در این جشنواره، 
می توانند اطلاعات بیشتر را از بروشور و یا مراجعه 

به شعب یا سایت بانک دی دریافت کنند.

اخبار

رشد 100 درصدی پرداخت 
تسهیلات بانک توسعه تعاون 

استان زنجان
 مدیر شعب بانک توسعه 
تعــاون اســتان زنجان 
ضمن تشریح عملکرد 10 
ماهــه ســال 1401 این 
مدیریت ، از رشــد 100 
درصدی پرداخت تســهیلات در استان خبر 
داد. مســعود کردســتانی ضمــن تبریک فرا 
رســیدن ایام ا… دهه مبارک فجر و چهل و 
چهارمین سالگرد پیروزی انقلاب شکوهمند 
اســلامی بــه همه دولتمــردان ، تعاونگران ، 
کارآفرینان و اقشــار مختلــف جامعه گفت : 
شــعب بانک توسعه تعاون اســتان زنجان از 
ابتــدای ســال جاری تا پایــان دی ماه مبلغ 
5٫750 هزار میلیارد ریال تسهیلات پرداخت 
کرده اند که در مقایسه با 10 ماه سال گذشته 
بیش از 100درصد رشــد نشان می دهد .وی 
افزود : بانک توسعه تعاون با رویکرد پرداخت 
تسهیلات هدفمند ، حمایت از تولید و اشتغال 
را در اولویــت کاری خــود قرار داده و در این 
راســتا بیش از 42درصد از تسهیلات خود را 
در ســال جــاری به بخــش صنعت و معدن و 
1۶درصد تســهیلات را به بخش کشــاورزی 
پرداخت کرده و ســهم تســهیلات تکلیفی و 
ســایر بخش هــای اقتصادی از تســهیلات 
پرداختی اســتان 42 درصد بوده اســت .وی 
میزان تسهیلات پرداختی استان برای ازدواج 
را 115,000میلیــون ریــال ، فرزنــد آوری 
8۹,300میلیون ریال ، معرفی شدگان کمیته 
امــداد 147,450میلیون ریال ، بهزیســتی 
42,000میلیون ریال و تســهیلات مشــاغل 
خانگــی ۹1,300میلیون ریال اعلام کرد .وی 
در ادامه افزود:در ارزیابی عملکرد استان های 
بانک توســعه تعاون ، مدیریت شــعب استان 
زنجان و شــعبه ابهر موفق به کسب رتبه برتر 
کشــوری در شش ماهه اول سال 1401 برای 
ســومین ســال پیاپی شده اند که این نشان از 
تلاش کلیه همکاران اســتان در جهت تحقق 

کامل شاخص های عملکردی است .

کار و رفاه اجتماعی؛ رییس  جمهور  در همایش سالانه مدیران وزارت تعاون، 

وزارت تعاون نقش مهمی در عدالت  گستری و مردم  پایه کردن اقتصاد دارد
رئیس جمهور تنظیم گری و ایجاد هماهنگی با دستگاه های مختلف 
برای اشتغال زایی، رفع ناترازی در عملکرد صندوق های بازنشستگی، 
ایجــاد پایــداری و افزایش تــوان و کارآمدی صندوق های بیمه ای و 
فعال سازی بخش تعاون را از مهم ترین مأموریت های وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی برشــمرد.آیت الله ســیدابراهیم رئیسی با حضور 
در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، ضمن استماع گزارش عملکرد 
بخش های مختلف این وزارتخانه رهنمودها و راهکارهای مهمی در 
جهــت ارتقــای کمی و کیفی فعالیت هــای این وزارتخانه ارائه کرد.
رئیس جمهور فعال ســازی بخش تعاون به عنوان یکی از ســه رکن 
اقتصــاد کشــور را از مأموریت هــای مهم وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی دانســت و اظهار داشــت: فعالیت تعاونی ها در عرصه های 
مســکن، کشــاورزی و تولید می تواند منشاء اثرات بزرگ اجتماعی 
و اقتصادی باشــد.رئیس جمهور در این جلســه با اشــاره به ارتباط 
گسترده مجموعه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با مردم و بدنه 
اجتماعی، نقش این وزارتخانه را در عدالت محوری، عدالت گستری و 
مردم پایه کردن اقتصاد مهم توصیف کرد.آیت الله رئیسی تنظیم گری 
و ایجاد هماهنگی با دســتگاه های مختلف برای ایجاد اشــتغال را از 
مأموریت هــای اصلــی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی دانســت و 
از مســئولان این وزارتخانه خواســت برای تحقق عدالت در عرصه 
اشــتغال، با راه اندازی و تکمیل ســامانه های اطلاعاتی و نظارتی در 
زمینه اشتغال، بستری فراهم کنند تا اطلاعات مربوط به فرصت های 
شــغلی و همچنین توانمندی  و مهارت  کارجویان بصورت شفاف در 

آن درج شــود، تا هم کارجویان و هم متقاضیان نیروی کار نیازهای 
خــود را از ایــن طریق تأمین کنند.وی تلاش  مؤثر و موفق در زمینه 
اشتغال آفرینی را از شاخص های اصلی ارزیابی عملکرد مدیران دولت 
مردمی عنوان و خاطرنشان کرد: آنچه در حال حاضر ضرورت دارد 
به ثمر نشســتن مصوبات موجود اســت، بنابراین مسئولان مرتبط با 
اشتغال آفرینی در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی باید توان خود 
را برای اجرای قوانین و مصوبات شورای عالی اشتغال و دستگاه های 
مرتبط به کار گیرند.رئیس جمهور، پایداری و افزایش توان و کارآمدی 
صندوق های بیمه ای را مأموریت دیگر وزارت تعاون عنوان و تصریح 
کرد: وجود ناترازی در عملکرد این صندوق ها موضوع نگران کننده ای 
اســت اما خوشــبختانه در این دولت گام های عملی برای رفع این 

ناترازی ها برداشــته شــده است.ایشــان با تأکید بر ضرورت تکریم 
اقشــار تحت پوشــش بخش های حمایتی وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، از مســئولان این وزارتخانه خواست، با ایجاد سامانه های 
اطلاعاتی و ارتباطی زمینه شناسایی افراد نیازمند را فراهم کنند تا 
حمایت ها با حفظ شأن، کرامت و احترام آ نان صورت گیرد و از سوی 
دیگر تلاش شود در مورد افرادی که توان کار دارند، توانمندسازی، 
جایگزیــن پرداخت کمک های مالی شــود.وی بــا اظهار رضایت  از 
گزارش های ارائه شــده از ســوی مدیران بخش های مختلف وزارت 
تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی از جملــه در زمینه اصلاح و تحول در 
عملکرد صندوق های بازنشستگی خاطرنشان کرد: این گزارش های 
امیدبخش به اطلاع مردم رسانده شده و هر جا که رفع مشکلات نیاز 
به مشارکت و همکاری مردم دارد، موضوع با آن ها در میان گذاشته 
شــود.آیت الله رئیســی در ادامه سخنانش از مسئولان وزارت تعاون 
خواست با تبدیل کردن سهام مدیریتی دولت در شرکت های تحت 
پوشــش به ســهام غیرمدیریتی و واگذاری امور به مدیران کارآمد، 
کیفیت و بهره وری را در شرکت های تابعه ارتقاء دهند.»سیدصولت 
مرتضوی« وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در ســخنانی با اشــاره 
بــه ارائــه گزارش مدیران بخش های مختلف درباره گزارش عملکرد 
این وزارتخانه گفت: خوشــبختانه با بســیج همه کنشــگران عرصه 
کارآفرینی توانســتیم وعده دولت در زمینه ایجاد اشــتغال را محقق 
کنیم که آمار آن با مراجعه به سامانه های اطلاعاتی وزارتخانه به طور 

دقیق قابل دسترسی و اصالت سنجی است.

اخبار

گردهمایی سراسری مسئولان و کارکنان مدیریت امور حراست پست 
بانک ایران با حضور بهزاد شــیری مدیرعامل، اعضای هیات مدیره و 
معاون توسعه سرمایه انسانی و  پشتیبانی املاک در سالن همایش های 
ساختمان آموزش، برگزار شد.شیری در این جلسه با اشاره به وظیفه 
بانک در قبال ذی نفعان، گفت: وظیقه حراســت شناســایی چالش ها، 
پیشگیری و کنترل عملکرد برای کسب رضایت همه ذی نفعان اعم از 
دولت، سهامداران خرد، کلان و کارکنان بانک است.مدیر کل اقتصادی 
حراســت کل کشــور نیز در این مراسم با برشمردن شاخص های یک 

مدیر از کلام حضرت علی )ع(، اظهار کرد: وظیفه حراست در حمایت 
و صیانت از مدیران و کارکنان بسیار، مهم است.در ادامه فرهاد بهمنی 
عضو هیات با تاکید بر نقش مهم حراســت در امور بانکی تصریح کرد: 
حراست می تواند با آسیب شناسی به موقع، از بروز تخلفات جلوگیری 
کند.محسن اخلاقی مدیر امور حراست گزارشی از عملکرد سالیانه این 
واحد ارائه داد و افزود: یکی از اولویت های اصلی حراست حفظ سلامت 
اداری و ایجــاد فضــای آرام و بدون تنــش و حمایت از برای مدیران و 
همکاران برای تحقق اهداف پست بانک ایران است.در پایان این مراسم 

از سید میلاد رضوی مدیریت شعب استان خوزستان، غلامرضا مودی 
مدیریت شعب استان سیستان و بلوچستان، مهدی عسکری مدیریت 
شعب استان خراسان جنوبی، نجفعلی عظیمی مدیریت شعب استان 
مرکزی، بهروز جعفری مدیریت شــعب اســتان همدان و زمان امیری 
استان گیلان به عنوان مسئولان حراست برتر بانک با اهدا لوح سپاس، 
تقدیر و قدردانی شــد.بر اســاس این گزارش، این گردهمایی با حضور 
میهمانان برون سازمانی، کارکنان ستادی امور حراست، روسای حوزه 

حراست استان ها و مناطق تهران، برگزار شد.

با حضور بهزاد شیری مدیرعامل؛

کارکنان امور حراست پست بانک ایران برگزار شد گردهمایی 

خبر  ویژه

استانها

با هدف کنترل حادثه تخریب 2 واحد مسکونی در چهارباغ انجام شد؛

انجام عملیات امدادرسانی توسط مدیریت شهری و دستگاه های خدماتی 
البرز / گروه اســتان ها: ســاعت 13:50 دقیقه ظهر دوشــنبه 10 
بهمن1401 با گزارش تخریب دو منزل مســکونی در خیابان 13 
آبان مهدی آباد، بلافاصله عوامل آتش نشــانی و نیروهای امدادی 
و خدماتی معاونت خدمات شــهری شــهرداری چهارباغ به همراه 
اورژانس، فراجا، راهور، هلال اجمر و ادارات گاز، برق، آب در محل 
حادته حاضر شدند و به دستور  مهندس موسوی شهردار چهارباغ، 
عملیات قطع انشــعابات، امداد، ایمن ســازی، آواربرداری و نجات 
مصدومان آغاز شد. در اولین دقایق حادثه مهندس جعفری فرماندار 
شهرستان به همراه شهردار چهارباغ و اعضای ستاد مدیریت بحران 
در محل حاضر و فرماندار چهارباغ دســتورات لازم را برای اجرای 
دقیــق عملیــات امداد و نجات و کنتــرل و مدیریت بحران صادر 
کرد.در این حادثه 7 نفر مصدوم شــدند که توســط عوامل امدادی 
و اورژانس به مراکز درمانی انتقال یافتند.پس از کنترل وضعیت و 
نصب نیوجرســی و ایمن ســازی محل حادثه و قطع انشعابات آب، 
برق و گاز، بلافاصله جلســه هماهنگی در ســاختمان شــهرداری 
به ریاســت مهندس موســوی شــهردار چهارباغ و با حضور معاون 
خدمات شــهر، مســوول آتش نشانی، مسوول امور شهر و مدیران 
نواحــی برگــزار و دقایقی بعد بــرای هماهنگی، هم افزایی و اقدام 
عاجل و مشــترک ادارات خدمات رســان، جلسه مدیریت بحران 

شهرستان چهارباغ به ریاست مهندس جعفری فرماندار و با حضور 
شــهردار و ادارات خدمات رسان در ساختمان فرمانداری تشکیل 

شد.در این جلسه فرماندار شهرستان چهارباغ با مرور شیوه امداد 
و نجات در این حادثه، خواســتار همکاری و حضور موثر دســتگاه 
های خدمات رســان در مدیریت بحران شد.رئیس ستاد مدیریت 
بحران شهرســتان چهارباغ بیان داشــت: با حضور فیزیکی و سریع 
در صحنه، زوایای حادثه به صورت لحظه ای به اســتاندار محترم 
گزارش شــده و مدیریت میدان و نظارت بر عملکرد دســتگاه های 
انتظامی، امدادی و خدماتی انجام شد و لازم می دانم از حضور به 
موقع و هماهنگی نیروهای حاضر در صحنه و مســئولین دســتگاه 
های مختلف تشــکر نمایم.مهندس جعفری همچنین گفت: این 
حادثه نشــان داد که باید همیشــه آمادگی لازم را داشــته و لازم 
اســت مانورهای مختلفی برای مقابله با حوادث انســان ساخت و 
غیرمترقبه انجام شود و مقرر گردید دستگاه های حاضر در ستاد 
مدیریت بحران و نیروهای عملیات این حادثه، بررســی های لازم 
از جمله علت حادثه، میزان تلفات، پیگیری شــرایط مصدومین، 
ایجاد امنیت مناســب در محــل، پیگیری موضوع بیمه حوادث و 
موارد مشــابه را داشــته باشند.شایان ذکر در این جلسه مصوباتی 
در ارتباط با بیمه کردن واحدهای مسکونی شهری و روستایی به 
صورت بی نام، اجرای مانورهای آمادگی، بررسی و مطالعه حوادث 

احتمالی و موارد دیگر مد نظر قرار گرفت.
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آذربایجان شرقی: استاندار 

3 هزار و 304 طرح به مناسبت دهه فجر افتتاح می شود
تبریز / روح اله عبدالعلی زاده 

اســتاندار آذربایجان شرقی گفت: قطار 
پیشــرفت کشور پس از چند سال رکود 
در دولت سیزدهم شروع به حرکت کرد 
و تحــولات خوبی در حوزه های مختلف 
اتفــاق افتاده اســت.عابدین خرم عصر 
در نشســت با اصحاب رســانه با تبریک 
فرارسیدن ایام ا... دهه فجر اظهار کرد: در 
استان نیز با شناسایی نقاط بالقوه و هسته 
هــای تحول آفرین، احصای چالش ها و 
فرصت های استان، تغییر رویکرد و برنامه 
ریــزی برای اتمام پروژه ها در این دولت 
اتفاق افتاده که با تحقق اهداف، سیمای 
اقتصادی اســتان شاهد تغییر و تحولی 
اساسی و محسوس خواهد بود. وی اضافه 
کرد: دولت آیت الله رییسی گفتمان خود 
را بــر پایــه عدالت و جمهوریت بنا نهاده 
که در بســتر پیشرفت محقق می شود و 
ایــن دولت بــا افتخار خود را خادم ملت 
مــی داند و فسادســتیزی، قانونگرایی و 
پرهیز از اشــرافی گری را ســرلوحه قرار 
داده است.اســتاندار آذربایجان شرقی 
اظهار کرد: دولــت در تامین نیازمندی 
های معیشــتی به مشــکل برنخورده و 
بدون توقف تمام نیازهای کشور در تمام 
حوزه ها را تامین کرده است.خرم افزود: 
اتفاقات خوبی در دولت ســیزدهم افتاده 
و مردم می بینند در 10 سال قبل کمتر 
از50 دستگاه اتوبوس به ناوگان عمومی 
تبریز اضافه شــد اما تنها در ســالجاری 
235 دســتگاه تحویل این ناوگان شده 
و قرارداد نوســازی 400 دستگاه تاکسی 
نیز بســته شده است. وی گفت: در شهر 
تبریــز ۶7 طرح نیمه تمام بزرگ وجود 
داشت که با هماهنگی، این طرح ها بهره 
برداری شده و یا در حال اتمام هستند و 
تبریز در آستانه تحول اساسی در تمامی 

حوزه هاست.

ح عیدانه دولت  سه هزار و 304 طر
سیزدهم در آذربایجان شرقی

استاندار آذربایجان شرقی همچنین گفت: 
به مناســبت دهه فجر امســال سه هزار و 

304 طرح با سرمایه گذاری 13 هزار 7۹۹ 
میلیــارد تومان و 27 میلیون و 400 هزار 
یورو در استان افتتاح می شود. خرم گفت: 
طرح های آماده افتتاح شامل 2 هزار و 3۹4 
طرح شــهری و ۹10 طرح روستایی است. 
وی با اشاره به اینکه این طرح ها ۹ هزار و 
2۹ فرصت شغلی در شهرها و چهار هزار و 
۶03 فرصت شــغلی در روستاها ایجاد می 
کند، گفت: دهه فجر امســال 18 طرح هم 
با 200 میلیارد تومان کلنگ زنی می شود.

هفت سد تا پایان 1402 در آذربایجان 
شرقی آبگیری می شود

اســتاندار آذربایجان شــرقی با اشاره به 
اینکه در سفر رییس جمهوری به استان، 
بیشترین توجه به حوزه آب و چهار هزار و 
700 میلیارد تومان برای این حوزه پیش 
بینی شــد، گفت: هفت سد که دو مورد 
از آن بدون توجه به موضوع انتقال آب و 
پایاب سد آبگیری شده بود تا پایان سال 
1402 به طور کامل آبگیری می شــود.

وی اعلام کرد: آب ســد گرمی چای نیز 
تا پایان ســال 1402 به میانه می رسد و 
تصفیــه خانه نیز در همین مدت تکمیل 

خواهد شد.

تبریز در 2 سال بعدی قطعی آب 
نخواهد داشت

اســتاندار آذربایجان شــرقی گفت: در 
حالیکه آب تبریز در سال 1400 قطعی 
های مکرر داشت با برنامه ریزی در دولت 
سیزدهم، آب این شهر در تابستان امسال 
بــه جز یک مورد در یکی از شــهرک ها 
قطعی نداشت و با افتتاح مخزن 150 هزار 
متر مکعبی آب این شهر در دو سال بعدی 
پایــدار خواهد بود خرم با بیان اینکه در 
راستای برنامه های آبی دولت، تنش آبی 
در 15 شهر استان به هفت شهر کاهش 
یافته و این تعداد نیز ســال آتی به صفر 
می رســد، گفت: 15 هزار میلیارد تومان 
منابــع و فاینانــس برای انتقال آب ارس 
به تبریز تعریف شده است. وی افزود: در 
حالیکه ظرف 10 سال 35 کیلومتر از این 
خط کار شده بود امروز 100 کیلومتر در 
دست اجراست و همه کارگاه ها فعالند.

2 هزار و 500 هکتار از اراضی اطراف 
ک کشور برگشت ارس به خا

اســتاندار آذربایجــان شــرقی گفت: 
رودخانــه مــرزی ارس در طــرف ایران 
موجب فرســایش خاک شده بود از این 

رو ساحل سازی در این منطقه را شروع 
کردیم و در ســایه اقدامات انجام شــده، 
2 هــزار و 500 هکتــار به خاک کشــور 
برگشــت. وی گفت: همچنین از طریق 
سیستم های اپتیکی مناطق مرزی رصد 

و پایش می شود.

ج،  بدون گره زدن مشکلات به خار
رشد اقتصادی کشور رقم خورده است

خرم با اشــاره به بدهی های بالای دولت 
قبل و رکود اقتصادی کشور گفت: دولت 
ســیزدهم بدون گره زدن مشــکلات به 
خــارج و تنهــا با تکیه بر توانمندی های 
داخلی، آنها را برطرف کرد و کشور را در 

مسیر رونق اقتصادی قرار داد.

 نظام واره بانکی در استان 
تهیه شده است

خرم با اشــاره به چالش های حوزه بانک 
و تسهیلات در استان گفت: نظام بانکی 
دچار چالش و مشکل است و هر کدام در 
قبال مشتریان رفتار مختلفی دارند. وی 
اضافه کرد: برای رفع این مشــکل، نظام 
واره ای تهیه شــده که در صورت تحقق، 

این مشکلات رفع خواهد شد.

مصرف برق استان 3200 مگاوات است
اســتاندار آذربایجان شرقی به خدمات 
دولت در حوزه برق اشــاره کرد و گفت: 
مصرف برق استان 3200 مگاوات است 
کــه تنها نصف آن در اســتان تولید می 
شود و این نتیجه کم کاری در دولت قبل 
اســت. خرم گفت: برای رفع این کمبود، 
درصــدد تولید 1000 مــگاوات برق از 
انرژی خورشــیدی و بادی هستیم. وی 
بیــان کرد: همچنین بــراری بهره وری 
بیشــتر، اورهــال ) تعمیرات اساســی( 
نیــروگاه هــا را در برنامه قرار داده ایم تا 

کمبود برق را جبران کنیم.

 زمین احداث بیمارستان 
شهر سهند فراهم است

خرم با اشــاره به ایینکــه زمین احداث 
بیمارســتان شــهر ســهند تامین شده 
اســت، افزود: افراد تحت پوشش تامین 
اجتماعــی در این شــهر بــرای احداث 
بیمارستان تامین اجتماعی به حد نصاب 
نرســید به همین دلیل این بیمارستان 
در تبریز ســاخته می شــود اما ما برای 
شهر سهند و رفع مشکل بیمارستان آن 

برنامه داریم.

 پیگیر توسعه استان 
در پنج محور هستیم

استاندار آذربایجان شرقی در این نشست 
با بیان اینکه در پنج بخش کشــاورزی، 
معدن، دانش بنیان، گردشــگری و مس 
سونگون توسعه استان را پیگیر هستیم، از 
خبرنگاران خواست تا عملکرد و موفقیت 
های دولت را برای عموم بازگویی کنند. 
خرم با بیان اینکه حوزه کشاورزی در این 
استان مغفول مانده است، گفت: در حوزه 
امنیت غذایی نیازمند رشــد و پیشرفت 
هستیم. وی افزود: به رغم ظرفیت های 
بالا، کاری در این حوزه نشده اما در این 
دولت تنها در خرید گندم بیش از ســه 
برابر رشد رقم خورده و ۹0 هزار تن گندم 
خریداری شده در سال قبل به 250 هزار 

تن در سالجاری افزایش یافت.

کوتاه از استان ها

کوتاه از استان ها

در نشست مشترک مدیرکل و مدیر درمان 
 سازمان تامین اجتماعی استان اصفهان 

ح شد؛ با خبرنگاران مطر

افتتاح بخش جراحی قلب 
 بیمارستان شریعتی اصفهان

به مناسبت دهه فجر
اصفهان / گروه اســتان هــا: مدیر درمان تامین 
اجتماعی اســتان اصفهان در تشریح پروژه های 
عمرانــی، بیــان کرد: بزودی عملیات ســاخت 
بیمارستان 500تختخوابی در شهرک کشوری 
آغاز خواهد شد. همچنین بازسازی بخش های 
هتلینگ بیمارســتان های تامین اجتماعی در 
حال اجراســت. بخش جراحی قلب بیمارستان 
شــریعتی از اقدامات مهمی اســت که در دهه 
فجــر بــا انجام اولین جراحــی قلب، افتتاح می 
گــردد. درمانگاه دولت آباد نیز در شــهریورماه 
امســال افتتاح شد.او با بیان اهمیت بیمارستان 
شــریعتی، خاطرنشــان کرد: با توجه به قدمت 
بیمارســتان، 3مرتبه عملیات مقاوم سازی اجرا 
شده و بدلیل نیازی که به این بیمارستان داریم، 
با شــرکت مشــاوری برای مقاوم سازی در حال 
گفتگو هســتیم. ضمن آنکــه اعتبار آن مصوب 
شده است.رجالی اظهار کرد: در دولت سیزدهم 
شــاهد اتفاقات بزرگی بودیم ازجمله، سیاست 
تقویت توسعه در تامین اجتماعی است که در این 
دولت آغاز شد و توانستیم برای حدود 12 طرح 
مجــوز دریافت نماییم. همچنین، حدود 30نفر 
اســتخدام شدند.وی با اشاره به تعداد زیاد بیمه 
شده نسبت به جمعیت، تلاش برای ایجاد تعادل 
درهزینه ها و ارائه خدمات را مطرح کرد و افزود: 
اگر حق اســتان اصفهان با توجه به تعداد بالای 
بیمه شده، اخذ گردد، می توان برای توسعه مراکز 
درمانی، افزایش تخت و ســهولت دسترســی به 
خدمات اقدام نمود.مدیر درمان تامین اجتماعی 
اســتان اصفهان با ابراز گلایه از شــدت مسائل 
بروکراســی اداری و فنــی بین تامین اجتماعی 
و دیگــر نهادهــا در اصفهان، اعلام کرد: اگر این 
سیســتم اصلاح شود، بسیاری از مشکلات رفع 

و فرایند اجرای امور تسهیل می گردد.

توسط شهرداری مشهد صورت گرفت؛

ارائه 59 پیشنهاد تسهیل کننده 
 خدمات شهرداری ها 
در لایحه بودجه 1402 

مشهد / سمیرا رحمتی
مدیــرکل هماهنگــی دســتگاه های اجرایی 
شهرداری مشهد از تنظیم 5۹ پیشنهاد مربوط 
به تباصر لایحه بودجه ســال 1402 کشــور و 
ارسال آنها به مجلس شورای اسلامی خبر داد.

علــی قناویزچی در این باره گفت: قانون بودجه 
کل کشــور به عنــوان برنامه مالي یک ســاله 
دولت، حاوي پیش بیني درآمدها و سایر منابع 
تأمین اعتبــار و برآورد هزینه هایی براي انجام 
عملیــات منجر به تحقق سیاســت ها و اهداف 
دولت اســت. با توجه به نامحدود بودن نیازها و 
خواسته هاي جامعه از یک سو و محدودیت های 
فــراوان در منابــع و امکانات در اختیار دولت از 
ســمت مقابل، تامین این خواســته ها با موانع و 
کمبودهایــی روبــرو اســت و در مواجهه با این 
مشــکل می بایست از قوه تعقل و قدرت تجزیه 
و تحلیــل و توان پیش بیني اســتفاده کرد تا با 
برنامه ریــزي مناســب و حداقــل امکانات در 
اختیــار، حداکثــر مطلوبیت ایجاد شــود.وی 
فلســفه وجودي بودجه نویســي را در دو عامل 
»برنامه ریزی برای پاسخ به نیازهاي نامحدود« 
و »منابــع و امکانات محدود در اختیار«عنوان 
کرد و افزود: با عنایت به ظرفیت های قابل ایجاد 
در قانون بودجه 1402 در راســتای تســهیل و 
کمک به مدیریت شــهری، اداره کل هماهنگی 
دستگاه های اجرایی شهرداری مشهد از چند ماه 
گذشته با بهره گیری از ظرفیت های کارشناسان 
خبره و توانمند نســبت به شناســایی مسائل و 
مشــکلات مجموعه شــهرداری ها  و مقایســه 
قوانیــن بودجه از ســال 13۹۹ لغایت 1401 
اقدام و پیشنهادات خود را جهت درج در لایحه 
بودجــه1402 تدوین و ارائه نمود.قناویزچی با 
اشاره به اینکه 10 بند از این پیشنهادات، دارای 
اولویــت و در حــوزه تامین منابع مالی و وصول 
مطالبات در مدیریت شهری نوشته شده و مورد 
توجه نمایندگان مجلس قرارگرفته، اضافه کرد: 
در باب این پیشنهادات، رایزنی و تبادلات لازم با 
حوزه های مختلف دولت انجام شد و در نهایت در 
قالب 5۹ پیشنهاد تنظیم شد. علاوه برآن با ارائه 
لایحه تقدیمی دولت به مجلس شورای اسلامی، 
پیگیری لازم جهت مذاکره با نمایندگان مجلس 
جهت درج پیشنهادات در بودجه1402 در حال 
انجام اســت.مدیرکل هماهنگی دستگاه های 
اجرایی شــهرداری مشــهد خاطرنشــان کرد: 
در تهیه پیشــنهادات، نظرات کارشناســی از 
شــهرداری های کلانشــهرها، شــورای عالی 
اســتان خراســان رضوی و نخبــگان مدیریت 
شــهری گردآوری شده و در حوزه های مربوط 
به عمران، ترافیک، خدمات شهری، تامین مالی، 

وصول مطالبات و... تدوین گردیده است.

؛ به مناسبت دهه فجر در شهرستان مهدیشهر

ح عمرانی و اقتصادی   71 طر
به بهره برداری  می رسد

سمنان / تبیانیان  
دردهه مبارک فجر در شهرســتان مهدیشــهر 
71 طــرح عمرانی و اقتصــادی با اعتباری بالغ 
بــر ۶۹5میلیــارد و 24۶میلیــون ریال  به بهره 
برداری و افتتاح خواهد رســید.مهندس مجتبی 
اقوامی پناه فرماندار شهرســتان مهدیشــهر در 
نشست خبری اصحاب رسانه و مطبوعات که در 
فرمانداری شهرستان مهدیشهر برگزار گردید با 
اعلام این مطلب، گفت: از ۶۹ پروژه عمرانی مورد 
بهره برداری در حوزه آب و فاضلاب با 13 طرح 
،نوســازی مدارس با 2طرح ،جهادکشاورزی با 
۶طرح ،شهرداری شهمیرزاد با 2طرح ،شهرداری 
مهدیشــهر با ۶طــرح ،بنیادمســکن با 2طرح 
،شــرکت توزیع نیروی برق با 4طرح ،دهیاری 
ها با 31طرح و امورعشــایری با 3طرح  در دهه 
فجــر با اعتبار 500 میلیارد و ۶1۶میلیون ریال 
در سطح شهرستان مهدیشهر، افتتاح و به بهره 
برداری خواهد رســید. فرماندار افزود:دو پروژه 
اقتصادی در حوزه صنعت و دیگری کشــاورزی 
بالــغ بر 1۹4میلیارد و ۶30میلیون ریال افتتاح 
میگردد.  اقوامی پناه در ادامه تشریح پروژه های 
شهرستانی اضافه کرد:هفت پروژه توسط چهار 
دســتگاه اجرایی شهرداری شهرهای مهدیشهر 
و شــهمیرزاد برق منطقه ایی و علوم پزشــکی 
نیز کلنگ زنی خواهد شــد که عدد اعتباری آن 
7۹8میلیارد و 400میلیون خواهد بود. فرماندار 
شهرستان مهدیشــهر افزود :دو مدرسه جدید 
نیز به فضای آموزشــی شهرستان اضافه گردید 
کــه در ایــن دهه مبارک به بهره برداری خواهد 
رســید. اقوامی پناه با اشــاره به استقرار بیش از 
30 ادارات در شهرستان تصریح کرد:ساختمان 
اداری جهاد کشــاورزی نیز در دهه فجر به بهره 
برداری خواهد رســید و ساختمان اداره آموزش 
پــرورش و اداره تعــاون کار و رفاه اجتماعی هم 
در آینــده ایی نزدیک به بهره برداری میرســد.
ایشــان در مورد اجرای مصوبات ســفر رئیس 
جمهور به مهدیشــهر فرمودند یکی از طرحهای 
ســفر قطب دامپروری است که طرح مطالعاتی 
آن در حال انجام اســت و بعضی از زیرســاخت 
هــای آن همانند طرح اصــلاح نژاد دام بعنوان 
بــه نژاد با اعتبــاری 220میلیارد ریال در حال 
اجراســت و یکی از مصوبات دیگر احیاء شرکت 
پاکریــس قدیم بوده که شــرکت ایران تایر در 
حال آماده ســازی زیرساخت و رفع موانع های 
قانونی میباشد تا در آینده نزدیک به چرخه تولید 
برگردد.فرماندار شهرســتان مهدیشهر در مورد 
جاده کمربندی مهدیشهر فرمودند این طرح با 
مطالعات کارشناسی برای دور دوم سفر ریاست 
محترم جمهور و هیئت دولت به اســتان آماده 
شده است تا با جذب اعتبار لازم اجرایی گردد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان گیلان: 

 اصحاب رسانه نقش بسزایی 
در شکل گیری فرهنگ 

صرفه جویی در مصرف آب دارند
گیلان / گروه اســتان ها:  مازیار علی پور ضمن 
تبریک فرارسیدن ایام مبارک دهه فجر و ولادت 
امیرالمونین علی )ع( و روز بزرگداشــت مقام 
والای پــدر؛ هــدف از برگزاری این جلســه در 
تصفیه خانه بزرگ آب گیلان را الزام آشــنایی 
خبرنگاران با فرایند استحصال، تولید، تصفیه و 
توزیع آب شرب بیان داشت و گفت: خبرنگاران 
نماینده اقشــار مختلف مردم هســتند و با در 
دست داشتن ابزار قدرتمندی چون رسانه می 
تواننــد اطلاعات را به کل جامعه منتقل کنند 
و نقش بســزایی در شکل گیری فرهنگ صرفه 
جویی در مصرف آب شرب در سطح جامعه ایفا 
نمایند وی اضهار داشــت: شرکت آبفای گیلان 
آب شــرب سالم و بهداشتی بیش از 830 هزار 
مشــترک شهری و روستایی را در سطح استان 
گیــلان تامیــن و توزیع مــی کند و حدود ۹5 
درصد از جمعیت اســتان در 53 شــهر و هزار و 
733 روســتا از خدمات این شــرکت بهره مند 
می باشــند.مدیر عامل آبفای گیلان با اشــاره 
به عملکرد شــرکت در ســال جاری، به معرفی 
پــروژه های آمــاده افتتاح در دهه مبارک فجر 
پرداخت و بیان داشت: 41 پروژه آبفای گیلان 
در 11 شهرســتان استان با  اعتباری بیش از 1 
هــزار و 554 میلیــارد ریال در این ایام افتتاح و 
به بهره برداری خواهد رســید و جمعیتی بالغ 
بــر یــک میلیون و 700 نفــر از مزایای افتتاح 
این پروژه ها بهرمند خواهند شــد وی افزود: از 
ایــن 41 پروژه آمــاده افتتاح 38 پروژه مربوط 
به حوزه بهره برداری و توســعه آب و 3 پروژه 
مربوط به حوزه بهره برداری و توسعه فاضلاب 
و دفع بهداشــتی فاضلاب در شهرســتان های 
رشت،آستانه اشرفیه و ماسال می باشدعلی پور 
در بخش دیگری از ســخنانش با اشاره به طرح 
آبرســانی به 711 روستای گیلان با مشارکت 
قرارگاه امام حسن مجتبی )ع( با اعتباری افزون 
بر 18 هزار و 277 میلیارد ریال بیان داشت: این 
طرح از نظر اعتباری دومین طرح بزرگ کشور 
در حوزه آبرسانی به روستاهای محروم می باشد 
و با پیشرفت فیزیکی بیش از 24 درصد در حال 
اجــرا بوده و در صورت تخصیص اعتبار مصوب 

ظرف مدت 30 ماه به اتمام خواهد رسید.

استانها 6

چهارمحال و بختیاری / گروه اســتان ها: حمل ســوخت توســط 
نفتکش هــا در منطقه چهارمحــال و بختیاری بر بلندای ارتفاعات 
ایــران در روزهایــی که برودت هوا 25 درجه ســانتیگراد زیر صفر 
به عنوان ســردترین نقطه کشــور گزارش شده، با تمام توان انجام 
می شــود. ساســان تیموری مدیر منطقه چهارمحال و بختیاری در 
خصــوص تلاش های وصف ناپذیر رانندگان نفتکش گفت: در این 
روزهای زمســتانی که در اثر بارش برف و باران عبور از جاده های 
سخت گذر چهارمحال و بختیاری دشوارتر شده است، شاهد همدلی 
و همکاری بی دریغ رانندگان خدوم نفتکش و شرکت های حمل و 
نقل فرآورده های نفتی در حمل مرسوله های نفتی هستیم و می 
بینیم چگونه رانندگان نفتکش شرایط سختی را در حمل فرآورده 
نفتی از مبادی مختلف تأمین ســوخت از نقاط مختلف کشــور به 
اســتان چهارمحال و بختیاری و همچنین ســایر مناطق همجوار 
متحمل می شــوند. مدیر منطقه چهارمحال و بختیاری بیان کرد: 

در شرایطی آب و هوای نامساعد جوی و زمستانی امسال که سبد 
سوخت خانگی، تولیدی ها و صنایع وسایر بخشها با بحران انرژی 

دســت و پنجــه نرم می کند به همت راننــدگان پر توان و نظارت 
مســتمر مســئولان شرکت، در دی ماه سال جاری با وجود شرایط 
نا مســاعد مســیر های سخت گذر کوهستانی، بیش از 53 میلیون 
و ۹8۶ هزار لیتر انواع فرآورده مایع حمل شــده اســت و قدردان 
زحمات این عزیزان خدوم هستیم . ساسان تیموری افزود: دربازه 
زمانی فروردین ماه تا پایان آذرماه امســال، مقدار 7۹5 میلیون و 
۶۶0 هزار و 3۹4 انواع فرآورده با ارســال 34 هزار و ۶14 محموله 
توســط 11۶ دســتگاه نفتکش ناوگان حمل و نقل سوخت از انبار 
نفت سردار شهید قاسم سلیمانی به مقاصد تدارکاتی، نیروگاههای 
مناطق همجوار، مجاری عرضه، فروشــندگی های فرآورده نفتی و 
جهت تأمین سوخت مصرف کنندگان عمده، حمل شده است. مدیر 
منطقه چهارمحال و بختیاری از نظر مســافت طی شــده عملکرد 
این ناوگان نسبت به مدت مشابه سال قبل افزایش قریب به 100 

درصدی را نشان می دهد.

با گذر از کوهستان سرد استان چهارمحال و بختیاری؛

حمل سوخت توسط نفتکش ها با تمام توان انجام می شود

خبر  ویژه

مدیر عامل شرکت برق منطقه ای سمنان عنوان کرد؛ 

آغاز عملیات اجرایی پروژه های شرکت برق منطقه ای در دهه فجر بهره برداری و 
ســمنان / گروه اســتان ها: همزمان با دهه مبارکه فجر ،  پروژه 
های شرکت برق منطقه ای سمنان در بخش انتقال و فوق توزیع 
بــرق بــا اعتباری  بیــش از 3011 میلیارد ریال افتتاح و عملیات 
اجرایی آن آغاز خواهد شــد .مهندس مجید وفایی رئیس هیات 
مدیره و مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای ســمنان در نشســت 
خبری مدیران ارشــد صنعت آب و برق اســتان که به مناســبت 
چهل و چهارمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی ایران با اصحاب 
رســانه و خبرگزاری ها برگزار شــد با اعلام این خبر گفت : پست 
ســیار ۶3/20  کیلوولت شــهرک صنعتی ایوانکی به ظرفیت 30 
مگاولت آمپر به منظور تامین برق شهرک صنعتی ایوانکی  ایجاد 
ظرفیت جدید برق رسانی به مشترکین صنعتی ایوانکی  افزایش 
قابلیت اطمینان شبکه  افزایش قابلیت مانور با هزینه ای معادل 
210/000 میلیون ریال به بهره برداری خواهد رســید.مهندس 
وفایی با اشاره به  پروژه های اصلاح و بهینه سازی شبکه انتقال 
و فوق توزیع برق در سطح استان گفت : 20 پروژه اصلاح و بهینه 
سازی شبکه انتقال و فوق توزیع برق در سطح استان با اعتباری 
معــادل 114/844 میلیــون ریال در این ایــام افتتاح می گردد. 

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای سمنان ، آغاز عملیات اجرایی 
10 پروژه انتقال و فوق توزیع در شــهرهای مختلف اســتان را از 
دیگر برنامه های این شرکت در دهه مبارکه فجر برشمرد و بیان 
داشت : احداث پست ۶3/20 کیلوولت به ظرفیت  40*2 مگاولت 
آمپر   شهرک صنعتی شرق - احداث خط ۶3 کیلوولت دو مداره 
البرز شــاهرود  به طول 35 کیلومتر - افزایش ظرفیت پســت ۶3 
کیلوولت شهمیرزاد  از 30*1 به 30*2 مگاولت آمپر - افزایش 
ظرفیت پســت ۶3 کیلوولت امیریه  از 15*1 به 15*2 مگاولت 

آمپر - خرید شارژر 110 ولت 80 آمپر پست سیار ایوانکی - خرید 
و نصب بریکرهای پست 230 کیلوولت سمنان و 230 کیلوولت 
شــاهرود - خرید و نصب 5124 ســت خار ضد صعود خورشیدی 
برای 1281 دســتگاه دکل خطوط ۶3 کیلوولت - خرید و نصب 
فیدر خازن پست ۶3 کیلوولت شاهرود - پروژه تعویض درپوشهای 
بتونــی کلیــه کانال ها و اصلاح گروتینگ تجهیزات پســت ۶3 
کیلوولت آرادان - پروژه دیوارکشی ضلع جنوبی پست به همراه 
نصب سیم خاردار و دستک مربوط روی دیوارهای پیرامونی پست 
۶3 کیلوولت آرادان با اعتباری معادل  2/۶8۶/282  میلیون ریال، 
از پروژه هایی اســت که عملیات اجرایی آن آغاز خواهد گردید.
وی با اظهار قدردانی از اصحاب رســانه و مطبوعات در انعکاس 
اخبار صنعت برق و همکاری و تعامل بســیار خوب در ایام پیک 
باز تابســتان و مشــارکت در ترویج فرهنگ صرفه جویی گفت : 
رضایتمندی و اعتماد سازی مشترکین و هم استانی های عزیز از 
اولویت های صنعت برق می باشد که با همراهی تمامی مطبوعات 
و خبرگــزاری هــا، این امر مهــم حاصل می گردد. محمد مهدی 

وحدتی / مدیر دفتر روابط عمومی
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کوتاه از جامعه

کارتخوان حساسیت دارند؟ چرا برخی پزشکان به دستگاه 

معرکه گیری کارتخوان ها در مطب پزشکان
  حبیب احسنی پور / گروه جامعه

گلایه های برخی از شــهروندان از برخی 
پزشــکان و دندانپزشــکان و…، هر روز 
بیشــتر می شــود. آنهــا از اینکه مجبور 
می شــوند برای پرداخت هزینه درمان، 
از مطب خارج شــوند و ســراغ عابر بانک 
برونــد و یا اینکه از طریق ســامانه های 
اینترنتــی، هزینه را انتقــال یدهند؛ به 
شــدت شاکی هســتند.در همین حال، 
مسئولان سازمان نظام پزشکی به عنوان 
مدافع حقوق بیمار و پزشک، مدعی است 
که به هر گونه شــکایت در این راســتا، 
رســیدگی می کند.اما، سوالی که مطرح 
می شــود، این است که مگر چند درصد 
بیماران در مراجعه به مطب پزشک؛ اگر 
با چنین صحنه ای مواجه شــدند؛ حاضر 
می شوند موضوع را پیگیری کنند. قطعاً، 
خیلی از مردم و بیماران، حال و حوصله 
ندارند.محمدعلی محسنی بندپی عضو 
کمیسیون بهداشت و درمان مجلس، در 
مورد فرار مالیاتی آن دسته از پزشکان که 
از دستگاه کارتخوان استفاده نمی کنند، 
گفت: سازمان امور مالیاتی سامانه ای راه 
اندازی کرده اســت که فــرار مالیاتی را 
چک می کند، اگر تراکنش های مالیاتی 
از نظم خاصی پیروی کنند، نشان دهنده 
این مطلب اســت که پرداخت مالیات به 
درســتی انجام می پذیرد بــرای اینکه 
این مهم به بهترین شــکل انجام شــود، 
نیازمند ســخت افزارهایی هم هستیم.

وی در مورد اســتقبال مردم از ســامانه 
طراحی شــده برای فرار مالیاتی، افزود: 
استقبال مردم از سامانه سوت زنی منجر 
شــد تا اطلاعات مطب پزشــکانی که از 
ارائه کارتخوان خودداری می کنند، ثبت 
شود.محسنی بندپی خاطرنشان کرد: بر 
مبنای گزارش های مردمی در ســامانه 
ســوت زنی از شــروع سال تاکنون بیش 
از 15 هزار گزارش مردمی به ســازمان 
امــور مالیاتــی کشــور واصل شــده و 
ســهم گزارش های موضوع پزشــکان 
فاقــد کارتخوان بیــش از 50 درصد از 
گزارش ها است.محســنی بندپی گفت: 
بــی تردیــد این نظارت ها در راســتای 

اســتیفای حقوق مردم و دریافت مالیات 
عادلانه اســت، بســیاری از کارمندان و 
کارگران پیــش از اینکه حقوق دریافت 
کنند مالیات از حقوق آنها کسر می شود 
این در شرایطی است که بسیاری از تجار 
و پزشکان و حتی وکلا از پرداخت مالیات 
امتنــاع می کنند.در همین حال، وحید 
عزیــزی مدیــرکل مبارزه بــا فرارهای 
مالیاتــی، گفت: ما می توانیم بر اســاس 
ماده 181 قانون مالیات های مســتقیم، 
ســراغ کســانی برویم که کتمان درآمد 
کنند.وی افزود: این ماده قانونی، یکی از 
ابزارهای سفت و سخت برای جلوگیری 
از فرارهای بزرگ مالیاتی اســت. عزیزی 
همچنین به استفاده از کارتخوان مشاغل 
معاف از مالیات در برخی مطب ها اشاره 
کرد و گفت: متأسفانه برخی پزشکان به 
این شــکل، از پرداخت مالیات بر درآمد 

واقعی؛ فرار می کنند.

چرا برخی پزشکان کارتخوان ندارند؟
دکتر علی سالاریان ، معاون فنی و نظارت 
ســازمان نظام پزشــکی کشــور درباره 
وضعیت اســتفاده از کارتخوان در جامعه 
پزشکی، گفت: به نظر می رسد که بعضی 
اظهارنظرها در حوزه استفاده از کارتخوان 

در بین جامعه پزشکی، کارشناسی نیست. 
بــه عنوان مثال برخــی ادعا می کنند که 
50 درصد پزشــکان کارتخــوان ندارند. 
زمانی که بررســی می کنیــم می بینیم 
کــه از یک جهت درســت گفته اند و 50 
درصد پزشکان کارتخوان ندارند، اما واقعا 
شــاید کمتر از 50 درصد پزشکان مطب 
شخصی دارند و بقیه پزشکانی هستند که 
در اورژانس بیمارستان ها، درمانگاه ها و ... 
مشغولند یا اینکه اصلا جایی کار پزشکی 
انجام نمی دهند. بنابراین اینکه اعلام کنیم 
که این تعداد پزشک داریم، اما چرا همین 
تعداد کارتخوان به نام پزشــکان نداریم، 
دلیلش واضح اســت. با مقــداری دقت، 
مشــورت گرفتن و صبــر باید درباره این 
موارد تحقیق کنیم.سالاریان درباره آمار 
پزشــکان فعال و درصدی از این پزشکان 
کــه کارتخوان دارند، گفت: نمی توان آمار 
دقیــق این موضــوع را اعلام کرد؛ چراکه 
در ســال های گذشته قانون، پزشکانی را 
که در اســتخدام دولت هســتند، از اخذ 
پروانه مطب بی نیاز کرده اســت و آنها را 
مستثنی کرده و اعلام کرده که می توانند 
کار کنند. همچنین بســیاری از پزشکانی 
کــه پروانه مطب دارند، به هر علتی اعم از 
بیماری، مشکلات اقتصادی و ... مطب شان 

را تعطیل می کنند و این موارد هم مستند 
نمی شــود. بسیاری از آنها مهاجرت کرده 
یا بازنشســته می شوند. بنابراین نه وزارت 
بهداشــت و نه ســازمان نظام پزشــکی، 
 اطلاعات متقنی درباره درصد پزشــکانی 
که فعال هستند، ندارد. این موضوع عجیب 
اســت که وقتی نمی دانیم چند درصد از 
پزشکان، کار پزشــکی می کنند، چطور 
می توانیم اعلام کنیم که 50 درصدشــان 
همــکاری مالیاتی ندارند. به همین دلیل 
باید در اظهار نظرها مقداری ســنجیده تر 
و بــا احتیــاط عمل کنیم. در عین حال از 
آنجایی که تاریخ پروانه مطب ها می گذرد، 
بسیاری از افراد پروانه مطب شان را تمدید 
نمی کنند و ... باز هم نمی توان عدد دقیقی 

از تعداد آن ارائه داد.

نظام پزشکی نسبت به استفاده از 
کارتخوان حساس است

سالاریان ادامه داد: سازمان نظام پزشکی 
مشــغول ایجاد فرآیندهایی است که به 
صــورت الکترونیــک بتوانیــم کنترل 
بیشــتری بــر فعالیت جامعه پزشــکی 
داشته باشــیم؛ به طوری که پروانه ها را 
الکترونیک کنیم و در عین حال زمانی که 
نســخه الکترونیک هم جا بیفتد، متوجه 

می شویم که چه تعداد نسخه الکترونیک 
به وســیله چه تعداد ارائه دهنده خدمت 
ســلامت در کشــور در حال تولید است. 
هرچنــد در حــال حاضر هــم به دلیل 
مشکلات اینترنت و به این دلیل که برخی 
همکاران با نســخه الکترونیک همکاری 
100 درصــد ندارند، چالش هایی وجود 
دارد.  وی بــا بیان اینکه ســازمان نظام 
پزشــکی در زمینه اســتفاده پزشکان از 
کارتخوان حســاس است، گفت: در عین 
حال اداره امور مالیاتی به ســازمان نظام 
پزشــکی اعلام می کنــد که برخی افراد 
کارتخــوان ندارند یا بیماری شــکایت 
کرده که فلان پزشک کارتخوان نداشته 
است. حال از آنجایی که مسئولیت ما در 
برابر سازمان امور مالیاتی تضامنی است؛ 
به این معنا که ســازمان امور مالیاتی با 
جامعــه پزشــکی همــکاری می کند و 
ســازمان نظام پزشــکی هم طبق قانون 
موظف اســت که با سازمان امور مالیاتی 
همــکاری کند و در ایــن موارد تخلف، 
بلافاصلــه از طریق انتظامی و بازرســی 
نظام پزشکی ها، پیگیری انجام می شود.

بر اســاس این گزارش، جامعه پزشــکی 
همواره با تعرفه های مصوب شورای عالی 
بیمه ســلامت، کنار آمده و پذیرفته که 
بــا همین تعرفه های غیر واقعی، بیماران 
را ویزیت کند. اما، معدود پزشــکانی هم 
هستند که به رغم درآمدهای بالایی که 
دارند و اصولاً جزو آن دسته از پزشکانی 
هســتند کــه در مطب خــود کارهای 
درمانــی را انجــام می دهند؛ ولی حاضر 
نمی شــوند از کارتخوان استفاده کنند.
تخلف در هر صنف و حرفه ای وجود دارد 
و فقط شامل جامعه پزشکی نمی شود؛ اما 
جایگاه پزشــکی در جامعه ما به گونه ای 
است چنین تخلفاتی را بر نمی تابد. لذا، 
ســازمان نظام پزشکی، به عنوان مدافع 
حقوق بیمار و پزشــک؛ می بایست بیش 
از پیش، از ابزارهایی که در اختیار دارد، 
برای ارتقای جایگاه پزشــکی، استفاده 
کنــد و اجــازه ندهد معدود پزشــکان 
متخلف، چهره جامعه پزشکی را خدشه 

دار کنند.

7جامعه
طرح »تغییر استانداردهای شاخص 

آلودگی هوا«  به کجا رسید؟
با ورود به فصل سرما برودت هوا از سویی و آلودگی 
هوا از ســوی دیگر باعث تعطیلی متوالی مدارس و 
اعتراض وزارت آموزش و پرورش شــد، به طوری که 
3 بهمن مــاه وزیر آموزش و پرورش از تعلیق ملاک 
شــاخص های کیفیت هوا در تعطیلی مدارس خبر 
داد و گفت: اگر شــاخص های جهانی کیفیت هوا را 
ببینید، در کشــورهای دیگر شاخص کمتر از 300 
باشــد، تعطیل نمی کنند اما شاخص برای تعطیلی 
مدارس را برای ما روی 150 بســتند و تعطیلی ها 
طوری بود که شبیه دوره کرونا شدیم؛ درحالی که 
شــاخص های آلایندگی ما زیر 200 هستند. پس 
از صحبت های نوری،  احمد وحیدی، وزیر کشــور 
اعلام کرد: ســازمانی که طرح تغییر شــاخص ها را 
ارایه داده سازمان حفاظت محیط زیست است.علی 
سلاجقه، رئیس سازمان حفاظت محیط زیست در 
واکنــش بــه این طرح اظهار کرد: به هیچ عنوان این 
طرح و هیچ پیشنهادی درباره بحث آلایندگی ها از 
سوی سازمان محیط زیست مطرح نشده است. ما 
تنهــا در حال انجــام و پیگیری اقدامات علمی این 
موضوع هستیم.وی افزود: تعطیلی مدارس به یکی 
از دغدغه های کشــور تبدیل شــده است چراکه از 
ابتدای مهرماه دانش آموزان کمتر از 50 روز به صورت 
حضــوری بــه مدارس رفته اند. این موضوع به بحث 
آموزش و زیرســاخت های کشــور ضربه اساســی 
می زنــد. دانش آموزان در فضــای مجازی علاوه بر 
تاثیرات مخرب آن، به لحاظ علمی نیز نکات لازم را 
یاد نمی گیرند. بدین جهت وزارت آموزش و پرورش 
بانی این کار شد و این موضوع را پیشنهاد و مطرح 
کرد.وی افزود: وزارت بهداشــت و درمان، ســازمان 
حفاظت محیط زیســت و ســازمان هواشناســی 
شــاخص های خاص خود را دارند. تعطیلی مدارس 
به محیط زیست هیچ ربطی ندارد و هیئت وزیران 
در هیئــت دولت باید تصمیمات لازم را بگیرند.وی 
ادامه داد: هیات وزیران سال ۹7 برای شاخص های 
آلایندگــی و تعطیلی برمبنا آن ها تصمیمات لازم 
را اتخــاذ کرد. اکنون نیز می تواند به تغییر آن اقدام 
کنند.ســلاجقه در پایان ضمن موافقت با این طرح 
توضیح داد: در بسیاری از کشورها با رسیدن شاخص 
به 200 تا 300 نیز کشور را تعطیل نمی کنند. بدین 
جهت شــاخص ها باید به نحوی باشــد که تعطیلی 
مهدکودک ها، دبســتان، سنین بالاتر و حتی برای 
افراد مبتلا به بیماری های خاص به طور متفاوت از 
یکدیگر مشــخص شود. طیف و محدوده فعلی باید 
تغییر پیدا کند به طوری که با رســیدن شاخص به 
150 کشور تعطیل نشود. طیف شاخص های آلودگی 
هوا باید انعطاف پذیر باشد.گفتنی است دیروز یوسف 
نوری،  وزیر آموزش و پرورش گفت: تغییر شاخص 
آلودگی هوا برای تعطیلی مدارس احتمالا در جلسه 

هفته آینده هیات دولت بررسی خواهد.

 رئیس سازمان وظیفه عمومی فراجا 
پاسخ داد؛

 مهلت مشمولان دانش آموز 
برای تعیین تکلیف وضعیت سربازی 

چقدر است؟ 
رئیس ســازمان وظیفه عمومی فراجا درباره مهلت 
دانش آمــوزان برای تعیین تکلیف وضعیت خدمت 
ســربازی، اظهار داشــت: دانش آموزانی که قبل از 
ورود به ســن مشــمولیت موفق به دریافت مدرک 
دیپلم )پایه دوازدهم( می شوند از تاریخ ورود به سن 
مشمولیت یک سال مهلت معرفی دارند و در صورت 
قبولی در مقاطع تحصیلی دانشــگاهی می توانند از 
معافیت تحصیلی برخوردار شــوند.به عنوان مثال، 
مشــمول متولد 20 اردیبهشت 1383 که در سال 
1400 موفق به دریافت مدرک دیپلم شده با ورود 
به ســن مشــمولیت یعنی از تاریخ یکم اردیبهشت 
1401 به مدت یک سال )تا تاریخ یکم اردیبهشت 
1402( مهلــت دارد تــا وضعیت خدمتی خود را از 
طریــق دفاتر خدمــات الکترونیک انتظامی پلیس 
+10 تعیین تکلیف کند.سردار تقی مهری تصریح 
کرد: دانش آموزانی که قبل از ورود به سن مشمولیت 
انصراف، ترک یا اخراج از تحصیل داشته اند از تاریخ 
ورود به ســن مشــمولیت )18 سالگی تمام( ۶ ماه 
مهلت دارند تا وضعیت خدمتی خود را تعیین تکلیف 
کنند.مهــری در مورد مهلت معرفی دانش آموزانی 
که وارد ســن مشمولیت شده اند، خاطرنشان کرد: 
مشــمولانی که در سن مشمولیت )18 سال تمام( 
در مقطــع دیپلم فارغ التحصیل، انصراف، اخراج یا 
ترک تحصیل داشــته اند از تاریخ فراغت، انصراف یا 
موارد دیگر حداکثر یک سال مهلت دارند تا با همراه 
داشــتن برگ اعلام وضعیت تحصیلی برای تعیین 
تکلیــف خدمتی خود از طریق یکی از دفاتر پلیس 
+10 اقدام کنند.وی تاکید کرد: مشــمولانی که در 
ماه های خرداد تا شــهریور سن مشمولیت موفق به 
اخذ مدرک دیپلم شــده اند تا پایان شــهریور سال 
بعد مهلــت معرفی دارند.وی افزود: مشــمولان و 
خانواده هــای آنان برای کســب اطلاعات بیشــتر 
می توانند از طریق پایگاه اطلاع رســانی سازمان به 
نشــانی http://www.vazifeh.police.ir و یــا 
 کانال ســازمان در پیام رسان های داخلی به نشانی
http://khabaresarbazi@ از آخریــن اخبــار 

مربوطه مطلع شوند.

 تعهد حلقه مفقوده 
ازدواج سفید 

  امیرمهدی یوسفی ، روان شناس بالینی 
ازدواج ســفید برای فرهنگ غرب است. 
فرهنگ جوامــع غربی با فرهنگ جامعه 
ایــران متفاوت اســت. همچنین بنیان 
خانــواده در جوامــع غربــی به شــکل 
بنیا ن های جامعه ســنتی ایران نیســت. 
زمانی که در ازدواج این بنیان ها نباشــد 
روابط خارج از چهارچوب قرار می گیرد و 
در فرهنــگ ما جایگاهی ندارد و پذیرفته 
نمی شــود.ازدواج ســفید در غرب دارای 
قوانیــن ومقــررات خاصی اســت. اما ما 
ایرانی ها صرفاً از این ازدواج، یک شــکل 
ظاهری در فضای مجازی، ســایت ها و یا 
از اخباری که در رسانه های خارجی پخش 
می شــود دیده ایم. عموماً برداشتی که از 
این نوع ازدواج در ایران وجود دارد، فقط 
داشــتن یک رابطه بدون تعهد است.یکی 
از اصول اصلی رابطه، داشتن تعهد است. 
ازدواج یــک تعهد بزرگ تلقی می شــود. 
این تعهد بزرگ در دین ما به شــکل های 
مختلفــی از جمله حق  و حقوقی که برای 
زن در ازدواج در نظر گرفته شده، ثبت شده 
است. اما برداشتی که جوانان ما از ازدواج 
سفید دارند این است که زوجین هیچ گونه 
مسئولیتی در قبال یکدیگر نداشته باشند. 
یک رابطه بدون تعهد با حقوق مساوی، اما 
نمی دانند که این حقوق مســاوی چگونه 
است و شامل چه مواردی می شود. ازدواج 
ســفید در ایران یک کپی برداری غلط از 
فرهنگ غرب است چون ما  تاکنون فقط 
ازدواج ســفید را کپی و اجرا کردیم بدون 
اینکــه جوانب مختلف آن را ســنجیده 
باشیم. البته باید در نظر داشت که معنی 
تعهــد در غرب با ایران متفاوت اســت.از 
طرفی وجود تعهد در خانواده برای زن ها 
از اهمیت بیشــتری برخوردار است. اما از 
نظر مردان معمولاً ازدواج سفید یک نوع 
دوستی تلقی می شود؛  بنابراین زن ها در 
ازدواج ســفید بیشترین آسیب را دریافت 
می کننــد.در ازدواج ســنتی و قانونی به 
دلایلی ماننــد در جریان بودن بزرگترها 
و اطرافیان و ثبت شــدن تعهد به صورت 
قانونی و عمل کردن طبق فرهنگ، عرف و 
شرایط جامعه یک الزام و تعهدی به وجود 
می آیــد و در نتیجه یک رابطه پایدارتری 
شکل می گیرد. زمانی که یک ارتباط شکل 
می گیرد ذهنیت انسان تغییر می کند. در 
ازدواج قانونی حس قدرت دهی و امنیت 
دهی در مرد تقویت می شود اما در ازدواج 
ســفید این اتفــاق نمی افتد.در نتیجه در 
ازدواج ســفید چون تعهدی وجود ندارد 
طرفین یک احســاس نا ایمنی نســبت 
بــه همدیگــر دارند. در این نــوع ازدواج 
نداشــتن تعهد به طرفین اجازه می دهد 
تــا یکی از آن ها به ســمت رابطه دیگری 
برود و در نهایت خیانت شــکل می گیرد. 
احســاس نا ایمنی در بلند مدت منجر به 
اضطراب می شود.  همچنین با افزایش سن 
طرفین فرصت های خود را از دســت داده 
و از نظر فکری پخته تر و آگاه تر شده اند و 
احســاس می کنند که گذشته خود  را از 
دســت داده اند. این گذشته از دست رفته 
یک حســرتی را در فــرد ایجاد می کند و 
باعث می شــود فرد تــلاش کند تا به هر 
شکل و قیمتی که شده رابطه را نگهدارد. 

 رئیس سازمان اورژانس کشور 
هشدار داد؛

 خطر تعطیلی 
پایگاه اورژانس هوایی 

رئیس سازمان اورژانس کشور با انتقاد از 
اینکه هزینه های جاری سازمان اورژانس 
کشــور در لایحه بودجــه 1402 نه تنها 
هیچ افزایشــی نداشته بلکه 5 درصد هم 
کاهش داشــته است، گفت: البته یکی از 
نکات مثبت بودجه این اســت که از محل 
مالیات سیگار و عوارض ترافیکی، مبالغی 
برای خرید آمبولانس پیش بینی شده زیرا 
یکی از چالش های اساسی ما بحث تامین 
آمبولانس اســت.جعفر میعادفر افزود: با 
توجه به اینکه تقویت ناوگان آمبولانس به 
عنوان مطالبه جدی مردم حوزه انتخابیه 
مورد توجه جدی نمایندگان مجلس است 
بنابراین اجماع عمومی در مجلس در مورد 
نوســازی آمبولانس های فرسوده وجود 
دارد.میعادفــر بــا انتقاد از اینکه اعتباری 
در لایحه بودجــه 1402، برای اورژانس 
هوایی در نظر گرفته نشــده اســت، ادامه 
داد: بــه طــور قطع اگــر مجلس و دولت 
اعتبــار حداقلی 700 میلیارد تومان را در 
لایحه بودجــه 1402 پیش بینی نکنند 
پایگاه اورژانس هوایی تعطیل خواهد شد 
بنابرایــن مــا انتظار داریم بودجه لازم در 
نظر گرفته شــود تا ســال آینده با مشکل 

مواجه نشویم.

خبر ویژه

معاون وزیر آموزش و پرورش و رییس ســازمان 
نهضت سوادآموزی کشور با تاکید بر لزوم بازنگری 
در اساسنامه سازمان نهضت سوادآموزی، گفت: 
ایــن نهضت ظرفیتی برای اســتمرار دانایی در 
کشــور اســت.علیرضا عبدی افزود: اساسنامه 
نهضت باید بازنویسی و محدودیت های آن کم 
شــود؛ همچنین باید مشخص شود اینک سواد 
چیست و نحوه عملکرد سوادآموزی چگونه باید 

باشد؟ عبدی اظهار داشت: با وجود بیش از چهار 
میلیون فرد بی سواد مطلق یا کم سواد در کشور 
هنوز هم ماموریت نهضت در حوزه سوادآموزی 
خطیر است.به گفته وی باید هم افزایی محکمی 
داشــته باشــیم تا طی سه ســال آینده موضوع 
آموزش سواد پایه و خواندن و نوشتن تمام شود.

عبدی با تاکید بر اینکه برای ســواد دار کردن 
افــراد باید نشــانی آنــان را از ثبت احوال جویا 

شویم تصریح کرد: دهیاران و بخشداران باید در 
شناســایی افراد بی سواد به نهضت کمک کنند 
زیرا دسترســی بهتری به افراد دارند.وی با بیان 
اینکه با ســواد کردن افراد جامعه از بروز آسیب 
های اجتماعــی جلوگیری خواهد کرد تصریح 
کرد: باســواد بودن جلو بسیاری از خسارت ها و 
آسیب ها را در حوزه بهداشت و درمان می گیرد 
و از بسیاری از مشکلات نیز پیشگیری می کند.

معاون وزیر آموزش و پرورش:

کرد جریان سوادآموزی از بروز آسیب های اجتماعی جلوگیری خواهد 

تک خبر

اینفوگرافی 

کی های  خورا
مضر برای 
صبحانه را 

بشناسید
مواد غذایی وجود دارند 

که خوردن آنها در وعده 
صبحانه به سلامت افراد 

لطمه می زنند. در این 
اینفوگرافیک برخی از 
آنها را معرفی کردیم.

معاون پرستاری وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی درباره وضعیت استخدام 
پرســتاران، اظهار کرد: وقتی مجوز اســتخدام گرفته می شود معمولا سازمان امور 
اداری و اســتخدامی خیلی وارد جزئیات نمی شــود و تعداد اســتخدام مجاز وزارت 
بهداشــت را به شــکل کلی اعلام می کند. دکتر عباس عبادی ادامه داد: ظاهرا قرار 
اســت برای اســتخدام حدود 41 هزار نفر در ســال آتی مجوز صادر شود که در همه 
بخش های وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی خواهد بود. عبادی در ادامه 
اظهار کرد: آنچه که طبق ســنوات گذشــته داشــته ایم این بود که بین 40 تا 50 
درصد مجموع تعداد استخدامی ها مربوط به گروه پرستاری بود؛ بنابراین احتمالا 
حدود 1۹ تا 20 هزار نفر در مجوز استخدامی پیش رو،   همکاران پرستار ما شانس 
اســتخدام دارند. معاون پرســتاری وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی در 
ادامه در خصوص وضعیت جذب پرستاران از کار بی کار شده فعال در دوره کرونا، 
اظهار کرد: برای این دســته از پرســتاران امتیاز ویژه به ازای ماه هایی که در بخش 
کرونا فعالیت کرده باشــند، در نظر گرفته می شــود؛ چون باید بین کســانی که در 
دوران ســخت کرونا کنار مردم بودند با کســانی که بعد از آن مشــغول به کار شدند 
یا در زمان کرونا ترک طرح کردند و یا کلا طرح خود را آغاز نکردند، تفاوت وجود 
داشته باشد. معاون پرستاری وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی همچنین 
در خصوص تعداد پرســتار جذب شــده در ســال جاری، بیان کرد: امسال مقداری 
جذبِ باقی مانده از مجوزهای قبلی داشتیم که بالغ بر پنج هزار نفر بود و تعدادی 
تبدیل وضعیت گروه ایثارگران انجام شده است که تقریبا 12 هزار نفر هم در این 
بخش تبدیل وضعیت شــدند. وی در ادامه خاطر نشــان کرد: امیدواریم اگر مجوز 
جدید استخدامی بیاید و بتوانیم پیش از نوروز 1402 آزمون استخدامی را برگزار 

کنیم، اتفاق مبارکی در حوزه سلامت رخ دهد.

معاون وزیر بهداشت اعلام کرد؛

 احتمال استخدام 20 هزار پرستار 
در سال  1402 
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شــهردار شــیراز گفت: 112پروژه شــهرداری 
شیراز با اعتبار 13410 میلیارد تومان افتتاح 

و کلنگ زنی می شود. 
 محمدحســن اســدی در نشست خبری با 
تبریــک ولادت امام علی)ع( و فرارســیدن 
دهــه پرفــروغ فجر بیان کــرد: 112 پروژه 
بــزرگ عمرانی با اعتبــاری بالغ بر 13هزار 
و 410 میلیارد تومان در دهه فجر افتتاح و 
کلنگ زنی می شــود.   شهردار شیراز گفت: 
درصورتــی کــه مصوبات به نحو شایســته 
پیگیری  شود، شکی نیست که شیراز 1404 
با شیراز امروز در همه ابعاد و زمینه ها بسیار 

متفاوت خواهد بود.   
 اسدی با تصریح اینکه  امسال به دلیل تعداد و 
تنوع پروژه ها برنامه های افتتاح و کلنگ زنی 
شهرداری شیراز طی 2 ماه آینده در 5 یا ۶ 
مرحله  اجرایی می شود، ادامه داد: جشنواره 
پروژه هــای عمرانی در قالب جهش عمرانی 
کلانشــهر شیراز از ابتدای دهه فجر تا نیمه 

شعبان ادامه خواهد داشت.  
بنابه گفته مقام ارشد مدیریت شهری شیراز، 
طی فرآیند تعریف شده، از میان 1۶8 طرح، 
112 پروژه به ارزش 13 هزار و 410 میلیارد 

تومان است. 
او با بیان اینکه پروژه های دهه فجر شهر شیراز 
در حوزه های عمرانی، خدماتی، گردشگری 
و رفاهی و حمل ونقل ریلی است، اظهار کرد: 
در حــوزه حمل ونقــل ریلی دو پروژه کلان 
خواهیم داشــت که شروع عملیات اجرایی 
خط 3 متروی شــیراز به همراه کلنگ زنی 3 
ایســتگاه به ارزش پنج هزار و 700 میلیارد 
تومان و بهره برداری از فاز نخســت خط 2 
مترو شــیراز به ارزش 3 هزار میلیارد تومان 
تقدیــم به شــهروندان ســومین حرم اهل 

بیت)ع( خواهد شد.
 مرمــت و بهســازی معابر ســطح مناطق 
شــهرداری شــیراز با اعتبار 181 میلیارد 

تومــان و لوله گذاری آب های ســطحی در 
مناطق شــهر شــیراز با ارزش 142 میلیارد 
تومان، پیاده روســازی در ســطح مناطق با 
اعتبار 211 میلیارد تومان و احداث نمازخانه 
و ســاخت و بهســازی مســاجد به ارزش 4 
میلیــارد تومــان از دیگر پروژه هایی بود که 

شهردار شیراز به آن اشاره کرد.  
 او با اشــاره به اهمیت پرداختن به ورزش و 
نشــاط جامعه، تاکید کرد: 7پروژه ورزشی 
شامل اجرای زمین چمن طبیعی در منطقه 
2، زمین فوتبال ساحلی باغ جنت، احداث 2 
سالن ورزشی و پیست موتورسواری بوستان 
مــادر با اعتبار 53 میلیــارد تومان در زمره 

پروژه های دهه فجر امسال است.
 اســدی در ادامه بیان داشت: پروژه احداث  
ایستگاه آتش نشانی در محله بنی هاشمی و 
بهره برداری از ایســتگاه گویم و مرکز امداد 
و نجات شــمال غرب شــیراز به ارزش 2۶ 
میلیارد تومان، احداث بوستان ها و باغ راه ها 
بــا اجرای 11 پروژه به ارزش 100 میلیارد 
تومان، در بخش بهســازی آسفالت و معابر 
در ســطح مناطق شهر پروژه هایی با ارزش 

17 میلیارد تومان اجرایی می شود.
 شهردار شیراز با بیان اینکه در مجموع برای 
احداث بزرگراه های شهر شیراز، اعتبار 575 
میلیارد تومانی تخصیص یافته است، افزود: 
در خصــوص احداث بولوارهــا 2 پروژه مد 
نظر است که در مجموع 2۹ میلیارد تومان 
اعتبار خواهد داشــت.   او افزود: در احداث 
پارکینگ طبقاتی یک پروژه خواهیم داشت 
که احداث پارکینگ آیت ا... شهید دستغیب 
در مجاورت حرم حضرت شــاهچراغ)ع( با 
ظرفیــت هــزار خــودرو بــه ارزش 300 
میلیارد تومان کلنگ زنی می شــود.  اسدی، 
کلنگ زنی پروژه های ساختمانی با 7 پروژه 
بــا اعتباری بالــغ بر 415 میلیارد تومان که 
تکمیل ســاختمان فرهنگی باغ موزه دفاع 

مقدس، احداث پایگاه چندمنظوره مدیریت 
بحــران منطقه 2 و احداث ســاختمان های 
مدیریت بحران مناطق ۶ و ۹ و فاز نخســت 
ساختمان شهرداری مرکزی شیراز و تکمیل 
و اجرای ســاختمان فرهنگی بوستان نماز 
و مجتمــع تفریحی و گردشــکری دراک از 

جمله آنهاست.
شــهردار شــیراز در خصــوص افزایــش 
هزینه هــای پروژه هــای عمرانــی به دلیل 
افزایش تورم و نوسانات ارزی گفت: طبیعتاً 
تــورم بــر افزایش هزینه های پــروژه های 
عمرانی تاثیر می گذارد؛ اما اجازه نمی دهیم 
این موضوع بر جنبش و جهش عمرانی شهر 

شیراز تأثیر بگذارد.
اســدی به موضوع محرومیت زدایی از چهره 
مناطق 11 گانه اشــاره و خاطرنشــان کرد: 
اعتبــارات محرومیــت زدایــی به صورت 
100درصــد تخصیــص خواهــد یافت و 
شــهرداران مناطق مکلف هستند 77 پروژه 
تعریف شده برای 40 محله محروم را اجرایی 
کنند. او بر ضرورت تقویت و توسعه فرهنگ 
شهروندی در شیراز تاکید کرد و بیان داشت: 
شــیراز جایگاه ویــژه ای دارد که باید به آن 

توجه ویژه شود.
او همچنیــن بــر ضــرورت امیدآفرینــی 
در مناطــق مختلــف و بخصــوص مناطق 
کم برخــوردار تاکیــد و خاطرنشــان کرد: 
ایجاد 10 کیلومتر خط 2 مترو از شــهرک 

میانرود تا میدان امام حســین)ع(، احداث 
دوربرگردان ها، دفع آب های سطحی، پروژه 
های ورزشــی، ایســتگاه های آتش نشانی، 
بهره بــرداری از یک هزار واحد پارکینگ در 
سطح شهر و مناسب سازی 40 خیابان برای 
توانخواهان و نابینایان با همین رویکرد ایجاد 

شده است.
شهردار شیراز گفت: زمینه سازی برای معرفی 
شیراز به عنوان شهر مناسب سازی شده برای 
توانخواهان و نابینایان انجام شــده و در این 
خصــوص آمادگی داریم. اســدی با توضیح 
اینکــه فعالیت های شــهرداری هم طبیعتاً 
با کاســتی ها و کمبودهایی مواجه است که 
نمی توان آنها را نادیده گرفت، بیان داشــت: 
وضعیت پیشــرفت برنامه هــا و پروژه هایی 
که در دهه فجر کلنگ زنی می شــوند را به 
صورت کوتاه مدت اطلاع رسانی کرد. اسدی 
در خصوص پروژه های نیمه تمام شهر شیراز 
نیز گفت: در حدود هزار پروژه کوچک و بزرگ 
در شــهر شــیراز داریم که از 10 تا ۹5درصد 
پیشرفت فیزیکی دارند که با 20 هزار میلیارد 
اعتبار ظرف یکی دو ســال اینده می تواند به 
بهــره برداری برســد. او در خصوص تکمیل 
پردیس سینمایی جوان در  میدان کوزه گری 
نیز گفت: این پردیس به دلیل خلع ید شدن 
پیمانکار تقریباً به حالت تعطیل درآمده بود اما 
اکنون 70 نفر در این پروژه مشغول به کارند و 
ظرف سه ماه آینده به بهره برداری می رسد.

شــهر  اســلامی  شــورای  رئیــس 
شیراز گفت: خدمت جهادی به 
شــهروندان شــیراز بــدون ایجاد 
طبقه بندی شــهروندان، مبارزه 
و  ادارای  ســلامت  و  فســاد  بــا 
توســعه فرهنگ انقلاب اسلامی 
در شــهر شــیراز بــه عنــوان ســه 
محــور اصلــی اســت کــه اعضــای 
شورا در مصوبات و تصمیم های 
کمیســیون ها مدنظــر دارنــد و از 
شــهرداری انتظــار دارنــد در این 

مسیر حرکت کند.
مهــدی طاهری رئیس شــورای 
اسلامی شهر شــیراز در نشست 
و  شــورا  مشــترک  خبــری 
شــهرداری با رسانه ها با موضوع 
جهــش عمرانی و افتتاح و کلنگ 
زنی 112 پروژه به مناســبت دهه 
فجــر عنوان کرد: خدمت جهادی 
به شــهروندان شیراز بدون ایجاد 
طبقه بندی شهروندان، مبارزه با 
فساد اعم از افرادی که اهل فساد 

هستند و یا ساختارهایی که ایجاد 
فســاد می کند و سلامت ادارای و 
ســوم توســعه فرهنــگ انقلاب 
اســلامی در شهر شیراز به عنوان 
ســه محور اصلی است که اعضای 
شــورا در مصوبات و تصمیم های 
کمیســیون ها مدنظــر دارند و از 
شــهرداری انتظــار دارند در این 

مسیر حرکت کند. 
 او افــزود: برآینــدی ما از تلاش 
های شــهرداری شیراز در هر سه 
موضوع مناسب و قابل قبول است 
بویژه در ایامی که شــاهد تلاش 
های شهردار و مجموعه شهرداری 

شیراز هستیم. 
 رئیس شــورای اســلامی شــهر 
شــیراز با اشــاره به اینکه جهت 
گیری تیم شــهرداری در مســیر 
پیش رو برمبنای این ســه محور 
اســت تا شــیراز طبق فرمایش 
مقــام معظــم رهبری بــه تراز 
 شــهر ســوم حرم اهل بیت )ع( 

برسد.
طاهــری اظهار امیــدواری کرد 
حسب قول های نمایندگان شاهد 
تصویب قانون مدیریت یکپارچه 
واحد شــهری از ســوی مجلس 
شــورای اسلامی باشــیم تا ختم 
کلامی برای ناهماهنگی های که 
بین دســتگاه های خدمات رسان 
اســت و از ســوی دیگر مردم در 
کلان شهرها شــاهد خواهند بود 
که پارلمان محلی شــورای شهر 
خواهــد بــود نه صرفاً شــورای 

شهرداری. 
او در پاسخ به این پرسش که این 
112 پــروژه چــه تعداد جمعیت 
هدف را تحت پوشش قرار می دهد، 
گفت: برای رسیدن شیراز مطلوب 
ازنظر کیفی و بر اساس دیگاه های 
شهروندان فاصله زیاد است چراکه 
برای پاســخگویی به این ســؤال 
باید تمام نیازها شــهر بر اســاس 
افق هــای پیش رو در نظر گرفته 
شــود.  رئیس شــورای اسلامی 
شــهر شــیراز بابیان اینکه شهر 
شیراز نیازمند نقشه جغرافیایی بر 
اساس نیازمندی های شهر شیراز 
در سه سرفصل محرومیت، کمتر 
برخوردار و توسعه ای است گفت: 
حــدود 20 تا 30 درصد اقدامات 

شورا و شهرداری در همین مسیر 
اســت و از ســوی دیگر بر اساس 
یک نقشــه مشــخص می توانیم 
پاســخگویی شــهروندان در هر 

سرفصل باشیم. 
طاهــری تأکیــد کــرد: بادانش 
مهندسی که در شورا و شهرداری 
وجــود دارد و همــکاری ســایر 
دســتگاه ها این مسیر پیمودنی 

است.  
او دربــاره وضعیت مســیرهای 
دوچرخه ســواری گفــت: برای 
آمدن دوچرخه ها باید شهرداری 
و ســرمایه گذار به توافق برسند و 
امیدواریــم طــی دو هفته آینده 
موضــوع دوچرخه های در شــهر 

شیراز تعیین تکلیف شود. 
رئیس شــورای اســلامی شــهر 
شــیراز در پاسخ به اینکه به عنوان 
نماینده مــردم چقدر از عملکرد 
شــهرداری رضایت دارید، گفت: 
به عنوان یک شــخصیت حقوقی 
و بــا توجــه به منابع و شــرایط 
اقتصادی حاکم بر کشــور و رقم 
خوردن جهش عمرانی، عملکرد 
شهردار و شــهرداری قابل قبول 
است و باید برای رسیدن به نقطه 
مطلوب بسیار بیشتر از قبل تلاش 

کنند.

شهردار شیراز:شهردار شیراز:

 112 112 پروژه شهرداری شیراز با اعتبار  پروژه شهرداری شیراز با اعتبار 1341013410 میلیارد تومان  میلیارد تومان 
افتتاح  و کلنگ  زنی می شودافتتاح  و کلنگ  زنی می شود

رئیس شورای اسلامی شهر شیراز مطرح کرد؛رئیس شورای اسلامی شهر شیراز مطرح کرد؛

 خدمت جهادی به شهروندان شیراز  خدمت جهادی به شهروندان شیراز 
بدون ایجاد طبقه بندی شهروندانبدون ایجاد طبقه بندی شهروندان

افتتاح افتتاح 6666 پروژه عمران روستایی در دهه مبارک فجر با اعتباری بالغ بر  پروژه عمران روستایی در دهه مبارک فجر با اعتباری بالغ بر 740740 میلیارد ریال  میلیارد ریال 
در سطح روستاهای استان سمناندر سطح روستاهای استان سمنان

مدیرکل بنیاد مســکن اســتان گفت: ایمن ســازی از خطر حوادث و اجرای طرح هادی در 
روستاهای حق الخواجه، کردآباد، بکران، مهدی آباد، هونستان، حسین آباد کالپوش، نردین، 
جودانه، ابراهیم آباد علیا، اســتربند، کلاته اســد و عباس آباد شهرستان میامی شامل دیوار 
حائل ســنگی، پل بتنی، جدول ، آســفالت و ســنگفرش معابر بوده که در دهه مبارک فجر 

مورد بهره برداری قرار می گیرد.
فلاحی اعلام داشــت: در چند ســال اخیر خســارات زیادی به منازل مسکونی و تأسیسات 
زیربنایی روستاها بر اثر جاری شدن سیل وارد شد و در اینجا اهمیت پیشگیری و ایمن سازی 

از خطر سیل در روستاها بیش از هر زمان دیگری احساس می شود و در همین راستا ، در 
ســفر پر خیر و برکت ریاســت محترم جمهوری به اســتان ، با پیشنهاد بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی، پروژه ای با عنوان " ایمن سازی روستاهای استان سمنان از خطر سیل" مصوب 

و در دستور کار قرار گرفت.  
ایشــان افزود: در ســفر رئیس جمهور به استان سمنان 30 میلیارد تومان برای ایمن سازی 

روستا ها در نظر گرفته شد و عملیات اجرایی آن صورت گرفته است. 
فلاحی با بیان اینکه پروژه های عمران روســتایی در شهرســتان شــاهرود شامل عملیات 
خیابانســازی و آســفالت معابر، اجرای دیوار حائل ســنگی ، پل بتنی و لوازم بازی پارک  می 
باشــد گفت : تعداد 30 مورد از پروژه ها مربوط به روســتاهای بخش مرکزی، بیارجمند و 
بسطام شهرستان شاهرود بوده و عملیارت اجرایی آن  انجام و در ایام الله دهه فجر امسال 

بهره برداری می شود .  مدیرکل بنیاد مسکن استان با اشاره به اینکه بهسازی و اصلاح معابر 
روستای نوده اربابی شهرستان گرمسار، حسین آباد کردها شهرستان آرادان و روستای جام 
شهرســتان ســمنان شامل خیابانسازی، آسفالت، جدولگذاری، دیوار حائل سنگی و اجرای 
سنگفرش نیز مورد بهره برداری قرار میگیرد یادآور شد: بهسازی و اصلاح معابر روستایی 
در روســتای هدف گردشــگری ملاده و ایمن ســازی از خطر حوادث و اجرای طرح هادی 
روستای کولیم در شهرستان مهدیشهر نیز از دیگر طرح های مورد بهره برداری به مناسبت 

دهه فجر توسط بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان سمنان است.
فلاحی با بیان اینکه تعداد 1۹ مورد از پروژه ها مربوط به روستاهای بخش مرکزی و امیرآباد 
شهرســتان دامغان اســت گفت: اجرای کانال ســنگی، دیوار حائل، پل بتنی، جدولگذاری، 
خیابانسازی و آسفالت معابر از جمله موارد اجرا شده است و مورد بهره برداری قرار می گیرد.

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان سمنان اعلام داشت: دهه فجر امسال 66 پروژه بهسازی و اصلاح معابر 
روستایی با اعتباری بالغ بر 740 میلیارد ریال در حوزه عمران روستایی به بهره برداری می رسد .  علیرضا فلاحی با 
ح نسبت به دهه فجر سال قبل از نظر اعتباری  14 برابر  و از نظر تعداد 4 برابر شده است  بیان اینکه این تعداد طر
ح ها از محل اعتبارات ملی و استانی و اعتبارات دهیاری به  اظهار داشت :  اعتبار هزینه شده برای افتتاح این طر
صورت مشارکتی بوده و جهت اجرای بهسازی و اصلاح معابر روستایی در روستاهای استان هزینه و کار شده است.


